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Dumnezeu a creat 
familia

Nouă persoane au fost botezate în Iordan la 12 octombrie 1996. 
în cadrul programului Net '96

Am venit astăzi de la lo
cul nostru de închinare şi 
am reluat (pentru a câta 
oară) Curierul Adventist, 
publicaţia aceasta atât de 
mult dorită de noi, cei care 
suntem departe de ţară.
Cât de mult contează pen
tru noi! O spun cu lacrimi 
în ochi. Este ca o porţie de 
aer pentru cineva prins în 
apă. Pentru noi, revista 
este sursa de informate ofi
cială şi autentică despre 
tot ce este nou în viaţa 
bisericii.

Nu se poate mări 
numărul de pagini? Nu aţi 
putea adăuga mai multe fo
tografii? îmi aduc aminte 
că revistele din anii ’60- 
’70 aveau parcă mai multe 
imagini, iar acum acestea 
sunt foarte puţine; o publi
caţie, când are în ea imagini 
potrivite cu tematica ei, are 
o mai mare căutare, în spe
cial când prezintă fotografii 
cu viaţa şi activitatea bise

ricii. Iată deci un motiv în 
plus pentru mărirea numă
rului de pagini.

îmi place că sunt prezen
tate profeţiile, ceea ce nu 
trebuie să lipsească în tim
pul nostru. O altă idee foarte 
bună este rubrica,, Scrisori1 ‘, 
care este un termometru 
prin care verificaţi cu câtă 
căldură sau răceală 
primesc cititorii revista.

Ca o ultimă sugestie, de 
ce nu s-ar publica interviuri 
cu oameni din afara biseri
cii - teologi, oameni de artă, 
politicieni, ziarişti, jurişti?

Vă trimit o fotografie 
care este o dovadă că şi 
noi, cei din afara ţării, lu
crăm pe ogorul Evanghe
liei pentru salvarea celor 
ce sunt ai lui Dumnezeu, 
răscumpăraţi prin Isus 
Hristos. In luna iunie, alte
20 de persoane vor primi 
botezul în Iordan.

Va si Ie B u buruzan , 
Teî-Aviv Jaţfa, Israel

Coperta: John Byington, preşedintele Conferinţei Ge-. 
nerale din 1863, este felicitat de James White şi de J. M. 
Aldrich, preşedintele sesiunii Conferinţei Generale 
care l-a ales. In plan îndepărtat, pe scaun, este Joseph 
Bates. (pictura)

1997 - Anul sănătăţii şi 
vindecării

M-am bucurat foarte 
mult când am aflat că anul 
1997 fusese deja declarat 
„Anul sănătăţii şi vindecării" 
şi că o carte aparţinând 
Spiritului Profetic, care 
tratează subiectul reformei 
sanitare, Divina vindecare, 
a fost declarată cartea anu
lui. Cred că, dacă prin ajuto
rul divin primit în rugă, ne 
străduim să aplicăm toate 
sfaturile inspirate existente 
în cartea Divina vindecare, 
vom avea parte de o mare 
trezire la toate nivelurile, 
iar eficienţa lucrării biseri
cii va fi mult sporită.

Consider că avem nevoie 
de un spital adventist şi de
o şcoală de meserii. Avem 
nevoie, de asemenea, de 
de nuci sere, în care să se 
cultive, pe lângă vegetalele 
comestibile obişnuite, şi 
plante medicinale, în spe
cial aloe, care este foarte 
căutată pentru realizarea 
diverselor tratamente natu
rale. Alţi membri ai bisericii 
noastre au idei şi în alte 
domenii. Este nevoie de o 
bancă de idei şi de o bancă 
de talente, aşa cum am 
învăţat în studiile biblice.

Este uimitor cum cercetă
rile medicale moderne con
firmă afirmaţiile servei Dom 
nului. Ar fi foarte bine dacă, 
la nivel de biserică locală, 
s-ar organiza cursuri de 
gătit după principiile bibli
ce şi dacă ar fi dezvoltate ' 
şi explicate cărţile Spiritu
lui Profetic. Pentru aceasta, 
ar putea fi pregătit un 
curs care să fie trimis tu
turor comunităţilor.

Lori M ircea  S lobozeanu ,
G ala ţi
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EDITORIAL

0 viziune noua 
pentm conducători - 2

M
odelul evanghelic al rela
ţiilor dintre conducători şi 
biserică nu se bazează pe 
forţă, nici pe diplomaţie şi manipu

lare, ci pe acceptarea liberă a misi
unii comune şi a responsabilităţii 
reciproce.

Una dintre cele mai tulbură
toare întrebări pentru conducători 
este: Cum să fim la înălţimea capi
talului de încredere, ascultare şi 
iubire al bisericii? în articolul pre
cedent am arătat importanţa vitală 
a unei vieţi trăite cu responsabili
tate spirituală. Pe drept se aşteaptă 
de la conducătorii administrativi ai 
bisericii să fie cei dintâi şi în tră
irea credinţei şi iubirii. Este de 
folos să ne reamintim câteva dintre 
îndrumările date, prin inspiraţie, de 
Pavel: „Porunca pe care ţi-o dau, 
fiule Timotei,., este ca... să te lupţi 
lupta cea bună şi să păstrezi 
credinţa şi un cuget curat** (1 Tim. 
1,18.19). „Caută să fii evlavios" 

i ( 4 , 7 ) .  „Dreptarul învăţăturilor 
! sănătoase, pe care le-ai auzit de la
i mine, ţine-1 cu credinţa şi dragos

tea care este în Hristos Isus. Lu
crul acela bun care ţi s-a încredin
ţat, păzeşte-1 prin Duhul Sfânt, care 
locuieşte în noi“ (2 Tim. 1,13.14). 
„Tu dar, copilul meu, întăreşte-te 
în harul care este în Hristos Isus“ 
(2,1). „Urmăreşte neprihănirea, 
credinţa, dragostea, pacea, împre
ună cu cei ce cheamă pe Domnul 
dintr-o inimă curată** (2,22).

Integritate
în multe ţări se duce astăzi o 

luptă dură împotriva corupţiei. Ceea 
ce se întâmplă, în ţară sau în alte 
locuri, este foarte instructiv pentru 
noi şi merită să fie luat în serios. 
Merită să unnărim lucrurile pentru 
care dneva care îndeplineşte o funcţie 
publică este declarat necinstit. Atunci 
când vedem cum sunt judecaţi 
alţii, trebuie să ne judecăm singuri

şi să ne îndreptăm căile. Citim, de 
exemplu, că un om politic nu şi-a 
declarat corect averea la începutul 
sau la sfârşitul unui mandat public. 
Un membru al guvernului a profi
tat de poziţia sa pentru a-şi crea 
avantaje sau pentru a sê  sustrage 
verificării sau a valorificat în in
teres propriu informaţii privile
giate de care dispunea în virtutea 
funcţiei şi pentm promovarea inte
reselor publice. Bunuri şi fonduri 
publice au fost folosite pentru avan
taj personal. Călătorii personale, 
telefoane şi chiar timbre pentru 
corespondenţă proprie au primit 
eticheta „de serviciu**. Atunci 
când eşti judecat, toate amănuntele 
se aduc la lumină.

Corectitudinea exemplară costă: 
gândire serioasă, studiu, evidenţe 
clare, dări de seamă care nu ascund 
nimic şi, desigur, ţinerea în frâu a 
dorinţelor şi renunţarea la ambiţii. 
Exigenţa nemiloasă cu sine l-a aju
tat pe Daniel să treacă cu bine prin 
numeroase revizii imperiale care 
nu-i erau deloc binevoitoare. Un 
copilaş care nu confundă treburile 
lui cu ale împărăţiei poate să con
ducă chiar peste lupi şi lei.

Documentul Angajament total 
fa ţă  de Dumnezeu ne somează, pe 
toţi conducătorii, să renunţăm la o 
mentalitate îndelung tolerată în lu
crarea Domnului: că noi suntem 
mai presus de verificare, că lu
crarea este atât de întinsă, încât, 
oricum, ceva rămâne nefăcut, deci 
totdeauna există o scuză; că orice 
critică împotriva noastră este, prin 
definiţie, neîndreptăţită şi că ni
meni nu poate să ne ceară să dăm 
socoteală. Şi cred că noi nu vom 
deveni cu adevărat integri, până nu 
vom ridica privirea de la obiective 
stabilite ca să asigure păstrarea 
poziţiei şi perpetuarea instituţiei la 
ţinte care-i vor precipita autodi
zolvarea prin finalizarea grabnică 
a misiunii.

Acesta rămâne, totuşi, singurul 
rost al existenţei unei structuri de 
conducere. Nu avem voie să 
schimbăm pe parcurs mandatul 
care ne-a fost încredinţat, ci tre
buie să-i rămânem credincioşi.

Părtaşi la conducere
Fără să alunecăm în populism, 

întreaga biserică este chemată să 
participe la deciziile majore. Un 
mare pericol este acela al înstrăină
rii dintre conducători şi biserică - 
atunci când agenda conducătorilor 
nu reflectă preocupările credin
cioşilor, iar actele de conducere nu 
asociază biserica la decizii, ci pre
tind doar conformare.

La capătul lungilor şedinţe de 
comitet, am putea spune deschis 
bisericii: Iată, acestea au fost 
subiectele pe care le-am discutat? 
S-ar putea oamenii adevăraţi din 
biserică recunoaşte în hotărârile lu
ate? S-ar putea ataşa planurilor 
noastre cei mai consacraţi şi cei 
mai harnici dintre membri? Cei care 
parcurg anevoie drumul credinţei 
ar putea spune: Se vede că s-au 
gândit şi la noi? Aş vrea să ştiţi 
că, uneori, în comitetul uniunii, 
lăsăm deoparte agenda oficială şi 
ne frământăm căutând înţelegerea 
unor întrebări precum: De ce 
mereu apare câte un curent extre
mist care imediat găseşte urmaşi 
fervenţi? Cât de solidă este cu
noaşterea doctrinală a membrilor? 
De ce se nasc şi sunt crezute atâtea 
zvonuri aiuritoare despre condu
cere? Care este realitatea privind 
practicarea principiilor sănătăţii şi 
a celorlalte standarde? De ce ad
ventiştii nu pot să muncească îm
preună? De ce dragostea şi 
credinţa scad o dată ce cresc anii 
de credinţă? Curierul Adventist vă 
aşteaptă să participaţi atât la for
mularea agendei uniunii, cât şi la 
identificarea răspunsurilor.

Atunci când turma este părtaşă 
la misiune, şi un copilaş o poate con
duce. Ca şi în corpul omenesc, nu 
e vorba de superioritate/inferioritate, 
ci de roluri acceptate şi împlinite 
în spiritul creştin: „Sunt felurite 
slujbe, dar este acelaşi Dotnn...“
(1 Cor 12,5.6). '_________

a b
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Conflictul dintre 

fond şi p
itera Legii este forma, iar 
spiritul Legii - adică dra
gostea - este fondul. Ab

senţa acestui fond determină la „păs
trătorii" Legii două aberaţii, în 
aparenţă opuse, în esenţă identice:

1. Nesocotirea literei sub pre
textul importanţei fondului. Nu 
contează ce mănânci, cum te îm
braci, ce zi ţii sau chiar ce crezi - 
important este să ai dragoste. Dar 
dacă Legea este ceasa dragostei, 
adică dacă litera ei formulează 
principiile dragostei, atunci trăirea 
dragostei va îmbrăca formele con
crete date de litera Legii. Dragos
tea va însemna păzirea poruncilor 
(vezi 1 Ioan 5,3), de unde deducem 
că încălcarea cu bună ştiinţă, sub 
diferite pretexte, a literei Legii nu 
denotă dragoste - ci absenţa ei.

2. Nesocotirea fondului con
comitent cu respectarea cât mai 
strictă a literei. De fapt, este 
binecunoscutul sindrom de com
pensare. Pentru a păstra aceeaşi 
senzaţie de cald, lipsa vitalităţii tru
pului este compensată cu îmbră
căminte tot mai groasă. Pentru a 
salva aparenţa frumuseţii naturale
a feţei, cu trecerea anilor, se folo
seşte tot mai mult fard. Şi, din 
dorinţa de a păstra „forma de 
evlavie dar tăgăduindu-i puterea"
(2 Tim. 3,5), omul religios 
încearcă instinctiv să compenseze 
lipsa acestei puteri, a fondului, cu 
respectarea tot mai strictă a for
melor, degenerând într-o religie 
caracterizată de cultul literei în 
dauna spiritului, de renegarea mas
cată a fondului în favoarea formei. 
Este definiţia fariseismului.

Am amirîtit că aceste două abe
raţii par a fi diferite, chiar opuse, 
dar în esenţă sunt identice. Prima 
este apreciată ca o călcare a Legii 
şi penalizată ca atare, în timp ce a 
doua, dimpotrivă, are aspectul unei 
împliniri exacte şi stricte a Legii şi

O ^ m a  - 2

este onorată în consecinţă. în reali
tate, ambele reprezintă călcarea Le
gii, căci principiul din Iacov 2,10 
poate fi extins şi asupra relaţiei 
dintre fond şi formă. întrucât com
ponentele Legii sunt litera şi spiri
tul, iar în unitatea lor indivizibilă 
primează fondul, nesocotirea 
oricăreia, ca şi denaturarea relaţiei 
dintre ele, înseamnă călcare de 
Lege.

La ce paradoxuri 
conduce forma care 
şi-a pierdut fondul, 
la ce monstruozităţi 
ajunge denaturarea 
religiei, adică religia 
fără dragoste!

Singura deosebire mai impor
tantă între cele două abateri este fap
tul că, în primul caz, călcarea este 
făţişă, evidentă, măsurabilă şi pena- 
lizabilă, pe când, în al doilea caz, 
este atât de ascunsă şi travestită în 
valori opuse, încât amăgirea şi auto- 
amăgirea ating perfecţiunea. De 
aceea pericolul este cu atât mai mare.

Un exemplu culminant al 
acestei devieri îl găsim legat tot de 
Golgota - locul atâtor culmi: evreii 
cer ca trupul Mântuitorului să nu 
rămână pe cruce în ziua de sâmbătă. 
Ei respectă Legea, dar îl omoară 
pe Dătătorul Legii?! Plini de iubire 
pentru Sabat şi plini de ură faţă de 
Domnul Sabatului?! La ce paradoxuri 
conduce forma care şi-a pierdut 
fondul, la ce monstruozităţi ajunge 
denaturarea religiei, adică religia 
fără dragoste! V-aţi gândit vreo

EDITORIAL SPEOIAL

dată că o personalitate ca Domnul 
Isus ar fi avut şanse de supravie
ţuire incomparabil mai mari într-o 
societate nereligioasă decât într-una 
religioasă? Câte milioane de mar
tiri ar fi scăpat de la rug, dacă ar fi 
trăit într-o societate nereligioasă! 
Nu vreau să fac apologia societăţii 
secularizate, care îşi are şi ea 
milioanele ei de victime sacrificate 
pe altarul răutăţii nedisimulate. 
Susţin doar că religia pervertită nu 
este mai bună, singurul ei „merit" 
fiind mascarea răutăţii.

în sistemul religios de gândire 
pervertit, în confuzia valorică din
tre fond şi formă, se ajunge la si
tuaţii de-a dreptul caricaturale, 
ilustrate, în tot ridicolul lor sum
bru, de judecăţile de valoare ale 
Mântuitorului: „Strecuraţi ţânţa
rul şi înghiţiţi cămila" sau „Curăţiţi 
partea de afară a paharului" şi 
„Zidiţi mormintele proorocilor, 
(prin aceasta mărturisind) că sun
teţi fiii celor ce au omorât pe pro
oroci" (vezi Mat. 23,24.25.29-31).

în percepţia denaturată a for
mei (religiei) fară fond (dragoste), 
adică în viziunea fariseică, paiul 
deranjează mai mult decât bârna şi 
ţânţarul mai mult decât cămila. Cu 
toate că între cei doi termeni de 
mărime este o disproporţie uriaşă, 
în mintea fariseului ea capătă sens 
răsturnat. Prin urmare, este mai 
grav să faci sâmbătă un pas în plus 
decât să urăşti. Apoi, îţi justifici 
sentimentele negative cu râvna 
pentru principii sfinte.

Am insistat mai mult în 
legătură cu a doua aberaţie, cea a 
formei fără fond, căci, deşi există 
în biserica noastră - mai ales în ul
timii ani - tendinţe de liberalizare 
faţă de reguli, legi şi orânduiri 
consfinţite, marele risc cu privire 
la ele este de a le ţine fără expe
rienţa spirituală necesară şi cu o 
străşnicie invers proporţională cu 
fondul, adică iubirea. Fariseismul 
rămâne marea noastră ameninţare, 
atâta timp cât importanţa lucrurilor 
secundare o depăşeşte cu mult pe cea 
a lucrurilor primordiale, (va urma)

L azăr  Foray, directorul departam en

tului de Evanghelizare prin  literatură  

în U niunea Rom ână
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Vrinie-te de cruce!

C
ând m-ain deşteptat, mâna 
stângă îmi era paralizată. 
Nu puteam nici măcar să 
cânt la pian. Analizele au descope
rit o tumoare pe creier.

A fost programată ope
raţia.

Am intrat în panică, 
dar încercam s-o ascund.
Fiind soţia unui lider al 
conferinţei, ştiam cum 
să afişez o faţă opti
mistă. învăţasem să 
zâmbesc perfect şi să 
dau toate răspunsurile 
corecte.

Temerile mi-au 
sporit când chirurgul 
mi-a spus că, în urma 
operaţiei, puteam să 
rămân oarbă. Apoi 
rezultatele unei alte ra
diografii mi-au ieşit 
anormale - era posibil 
să am şi cancer la sân.

Mi-am amintit de 
cele câteva vizite pe 
care i le făcusem lui 
Jenny, o tânără 
învăţătoare, cu o săp
tămână înainte de a 
muri. O cuprinsesem în 
braţe şi îi cântasem, iar 
lacrimile îmi picurau pe 
capul ei rămas fară păr, 
din cauza chemotera- 
piei. „Nimeni nu mă 
mai îmbrăţişează", îmi 
spusese ea.

In ziua dinaintea 
celei în care urma să mi 
se facă ungerea, am fost 
extrem de tulburată.
Am găsit cutia poştală
plină de scrisori încurajatoare, aşa
cum fusese luni de zile. Am des

Câind viaţa mea scurtă şi plăcută se destrăma, 
ce altceva puteam face decât să mă prind de El?

Gloria Bentzinger

făcut scrisoarea de la o soţie de 
pastor şi, când am citit-o, am dat

m

buzna în casă şi am strigat la soţul 
meu: ,,’Aşteaptă pe Domnul,căci

El îţi va înnoi puterea!’ Ce vrea să 
spună Dumnezeu?“

„Am aşteptat, Dan“ , i-am spus. 
„A m  aşteptat un diagnostic.

Acum aştept această 
operaţie. Aştept să văd 
dacă voi rămâne oarbă. 
Să văd dacă am can
cer la sân. Să văd 
dacă voi mai tră i!“

încercări în familie
I-am amintit cum îl 

îngrijisem pe Brooks, 
băieţelul nostru, în secţia 
de fibroză pulmonară, 
în timpul lungilor lui in
ternări, de opt ori pe an, 
când avea plămânii slă
biţi. Acasă îl susţineam 
cu aparate patru ore pe 
zi, doar ca să-l ţinem în 
viaţă. în timpul unei spi
talizări, Brooks a între
bat-o pe asistentă dacă 
este internat şi Billy, un 
alt copil cu fibroză pul
monară. „A  murit acum 
două săptămâni", a răs
puns ea.

în seara aceea, 
Brooks mi-a spus: „Mă 
întreb dacă voi muri în 
curând, pentru că, dacă 
ştiu că voi muri, aş 
vrea să mă joc cât mai 
repede cu jucăriile mele“ . 
Ţinându-1 aproape de 
mine, mi-am adus 
aminte de cei doi veri ai 
mei care muriseră de fi
broză pulmonară când 
erau mici şi pe ale căror 
jucării mătuşa mea le 

împachetase şi le dăduse altor 
copii.
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Salvată de la moarte

P
entru noi, anul 1995 a fost foarte bogat. în vara acelui an, am partici
pat la Sesiunea Conferinţei Generale a Bisericii Adventiste, apoi 
soţul meu a fost chemat să lucreze în comitetul conferinţei, iar în 
toamnă am avut o experienţă deosebită privind găsirea unei locuinţe. După 

două luni şi jumătate de nereuşită, Dumnezeu ne-a condus la acea familie 
care, cu o seară înainte, se hotărâse să-şi vândă apartamentul, dar nu vor
bise cu nimeni despre acest lucru. După trei zile, am intrat deja în posesia 
locuinţei. Dumnezeu a intervenit ca toate să se rezolve într-un mod minu
nat. Am simţit că această experienţă este deosebită şi am început să o 
spunem şi altora. însă cineva nu s-a bucurat că făceam astfel şi a intervenit.

Era pe data de 9 noiembrie. Ninsese în ziua aceea şi totul era acoperit 
de zăpadă. în acea zi, îmi programasem o călătorie la vechea locuinţă, pen
tru a continua pregătirile pentru mutare.

La ora 15,30, mă aflam cu mâinile pe volanul maşinii şi, ca de obicei, 
înainte de pornire, am făcut o rugăciune. „Doamne", am spus, „dacă 
planul Tău este altul, opreşte-mă din călătoria spre Mediaş". în alte ocazii, 
când mă pregăteam să plec la drum, îl rugam fierbinte pe Dumnezeu să mă 
călăuzească în călătorie şi să-mi ajute să ajung cu bine la destinaţie. Acum, 
însă, m-am rugat altfel. Am pornit privind în oglinda retrovizoare la 
băieţelul meu de patru ani care, stând pe bancheta din spate, cu vocea caldă 
şi cu zâmbetul lui, m-a asigurat că mă iubeşte. La scurt timp după plecare, 
am fost victimele unui accident rutier. Liniştea din maşină a fost întreruptă 
de strigătul disperat al băieţelului, în urma zgomotului teribil produs de 
lovirea din spate a maşinii noastre. Un alt autoturism s-a izbit puternic de 
al nostru, dar Dumnezeu a fost acolo şi ne-a întărit. Şi-a aşezat degetul pe 
vertebra fracturată şi ţinea în siguranţă măduva spinării. Au urmat cele mai 
grele cinci zile din viaţa mea, în care s-a dus o luptă între Hristos şi Satana: 
rămân în viaţă sau trebuie să-mi închei alergarea pe pământul acesta?

Oare sunt gata? Mă primeşte Isus aşa cum sunt? îmi iartă toate 
păcatele? Ce se va întâmpla cu familia, cu copiii? Oare vrea Dumnezeu să 
înceteze toate bucuriile acumulate în experienţele de mai înainte? Va avea 
soţul meu tăria morală ca să predice Evanghelia, după o asemenea încer
care? Cum ajost viaţa mea de până acum? Oare se văd roadele acelei 
educaţii pe care am primit-o în familia mea, în care şi tata, şi bunicul au 
fost pastori?

Toate aceste întrebări îmi treceau prin minte, în timp ce perfuziile cău
tau să liniştească zdruncinătura creierului şi să disperseze hematomul 
apărut. Eram imobilizată la pat, cu privirea aţintită în tavan, şi, în acele mo
mente de descurajare, am primit asigurarea: „Nu te teme, căci Eu sunt cu 
tine! Vei trăi. Aceasta este dragostea Mea faţă de tine".

Am simţit că Dumnezeu mă iubeşte într-un mod deosebit. Deşi nu-mi 
puteam folosi braţele, mă simţeam foarte puternică. întrebările care apăsau 
asupra mea nu mai erau aşa de îngrozitoare şi de sfâşietoare. Gândurile ispiti

to are  au dispărut, iar locul lor a fost luat de cele nobile şi încurajatoare.

în fiecare an, când cumpăram 
un costum nou pentru Brooks, mă 
rugam să nu fie costumul în care îl 
voi înmormânta. Medicii ne-au spus 
că este posibil să nu ajungă la ado
lescenţă. Iar dacă făcea din nou pne
umonie, probabil avea să moară.

Când avea 10 ani, a făcut iarăşi 
pneumonie. Medicul a dat dis
poziţie să se facă „tot ce este nece
sar pentru dna Bentzinger“ . M-am 
urcat în patul de spital, cuprin- 
zându-1 în braţe pe Brooks, printre 
tuburile de oxigen şi dispozitivele 
de reanimare. Era inconştient, aşa 
că vorbeam eu pentru el. „Respiră, 
Brooks! Te rog!“ îl imploram. 
„Respiră pentru mama! Hai, hai să 
respirăm!"

Când a răsărit soarele, a deschis 
ochii. „Mami", mi-a spus, „se facea 
că sunt un mormoloc şi că mă înec. 
Dar te-am auzit spunându-mi să 
respir şi am tot încercat."

Doi ani mai târziu, soţul meu a 
fost chemat să lucreze ca pastor în 
nord-estul Statelor Unite. „ îl veţi 
îngropa pe fiul dv. în zăpadă, dacă 
vă mutaţi din clima din sudul Flo
ridei" , ne-a avertizat doctorul. După 
ce am refuzat invitaţia de câteva 
ori, ne-am convins că Dumnezeu 
ne conduce ca să o acceptăm. Ne-am 
mutat în timp ce ningea, oprindu-ne 
la câte un motel, ca să-l conectăm 
pe Brooks la aparatele lui, cu în
crederea că Dumnezeu va păstra 
viaţa copilului nostru.

Când am ajuns la noua noastră 
locuinţă, respiraţia lui Brooks s-a 
normalizat brusc. Un specialist l-a 
programat pentru toate investigaţiile 
posibile. „Ţesutul pulmonar este 
normal acum şi nu prezintă tibroză", 
a spus el, clătinând din cap.

Aparatele n-au mai fost folosite 
niciodată. Astăzi, Brooks este per
fect sănătos, student în ultimul an 
la teologie şi are plămâni normali. 
„Când voi fi pastor", spune el, 
„dacă voi auzi vreodată despre un 
băieţel bolnav în spital, voi lăsa to - 1  

tul şi mă voi duce să-l vizitez cu 
un mănunchi de baloane!"

Realitatea de faţă
încet, stând în faţa operaţiei, a 

posibilităţii de a rămâne oarbă şi 
de a avea cancer, minunea cu Brooks 
se pierdea departe, în trecut.

„Să-L aştept pe Domnul, Dan? 
îţi spun sincer că am obosit aştep
tând!"

Soţul meu mi-a explicat că, în 
limba ebraică, „a  aştepta" în
seamnă uneori „a se sprijini/a se 
bizui". A se sprijini pe Domnul. El 
m-a rugat să recitesc capitolul 
„Rugăciunea pentru cei bolnavi", 
din Divina vindecare.

Capitolul spunea că, atunci când 
se pare că ne pierdem însăşi viaţa,

este momentul în care simţim cea 
mai mare nevoie de rugăciune.

Se spunea că, pentru a ne ruga 
„Facă-se voia T a", trebuie să fim 
în stare să ne rugăm „Facă-se voia 
Ta, chiar şi prin moarte". Eu nu 
puteam să fac asta. Mă rugasem: 
„Doamne, facă-se voia Ta, dar tre
buie să mă fac bine. Sunt mamă. 
Copiii mei au nevoie de m ine".

La sfârşitul capitolului se 
spunea că, dacă Dumnezeu vin-

6 Curierul Adventist •  Mai 1997



După cinci zile, medicii au fost constrânşi să recunoască existenţa lui 
Dumnezeu, care poate să facă minuni. Ei, care nu credeau că voi rămâne în 
viaţă, mi-au spus: „Doamnă, mulţumiţi-I Celui de sus că sunteţi în viaţă - 
aşa ceva nu am mai văzut“ . I-am mulţumit lui Dumnezeu pentru că le-a 
deschis ochii şi L-au recunoscut.

A urmat punerea în ghips. Am avut o nouă traumă sufletească atunci 
când,<iupă o muncă de o oră, bustul şi capul mi-au fost acoperite complet. 
Seara târziu, când soţul meu a plecat, am simţit că sunt cu totul singură. 
Mi-am zis: nu vot putea suporta acest ghips timp de trei luni. M-am descura
jat, dar Dumnezeu m-a întărit din nou. Era noapte, dar nu mai aveam nici o 
teamă, pentru că lumina cerească inunda camera întunecată. Am prins mâna 
Lui şi L-am rugat să vină cât mai curând. Niciodată nu m-am simţit atât de 
aproape de El. Dimineaţa, totul era deja altfel, iar perioada de trei luni nu mi 
s-a mai părut aşa de lungă.

Dar a trebuit să trec printr-o altă încercare. Am început să mă simt rău 
sub apăsarea ghipsului, care nu era prea bine aşezat. S-a născut în mintea 
mea ideea de a pleca în străinătate pentru a face nişte analize care n-au putut 
fi efectuate atunci în spitalul în care eram. Trecuseră deja trei săptămâni. 
Soţul şi părinţii încercau să mă convingă că poate nu e în planul Domnului 
să plec în afara graniţelor. Dar am simţit şi am ştiut că trebuie să plec. Am 
avut'paite de alte experienţe şi, ajunşi în străinătate, am primit răspunsul la 
toate aşteptările noastre. Medicul ortoped-chirurg specializat în intervenţiile 
pe coloana vertebrală plecase din localitate tocmai în ziua accidentului meu 
şi s-a întors în ziua în care am ajuns acolo. Am înţeles de ce a trebuit să 
aştept în ţară cele trei săptămâni - ca să pot să mă întâlnesc cu doctorul. Ochii 
mi s-au umplut de lacrimi şi am spus în gând: î[i mulţumesc, Doamne! Prin 
experienţa făcută, am putut da şi acolo o mărturie despre existenţa lui Dumnezeu. 
După ce s-a făcut totul, am putut să ne întoarcem acasă. Primisem alinare su
fletească, dar şi fizică. Am fost eliberată de ghipsul greu şi insuportabil, primind un 
corset pentru gât, mult mai practic şi mai uşor de suportat. Am purtat acest cor
set mai bine de trei luni şi de atunci iată că a trecut mai mult de un an.

Stimate cititor, poate că treci prin suferinţă sau descurajare şi eşti 
năpădit de întrebări care nu au încă un răspuns. Te întrebi, poate, de ce a 
îngăduit Dumnezeu să vină această încercare?

Vreau să te încurajez şi să te rog să-ţi umpli inima de Cuvântul lui Dum
nezeu; gândeşte-te la El în orice încercare! Nu poţi avea o durere mai mare 
decât aceea a Tatălui, când L-a văzut pe Domnul Isus atârnând pe cruce. Nu zăbovi 
asupra unor întrebări precum: „De ce ai îngăduit această încercare?" sau „De 
ce mă încerci tocmai pe mine?“ Nu lăsa ca Satana să obţină biruinţa în viaţa ta! 
Când eşti ispitit, prinde-te puternic de braţul Domnului şi predă-te Lui!

Ii mulţumesc lui Dumnezeu pentru că am avut o astfel de experienţă, în 
care am simţit dragostea Sa. A fost un privilegiu să îl simt aşa 
de aproape! „Binecuvântează, suflete, pe Domnul, şi nu uita 
nici una din binefacerile Lui! El îţi izbăveşte viaţa din groapă,
El te încununează cu bunătate şi îndurare" (Ps. 103,2.4)

Judith Dan este sofia pastorului Vi orei Dan de la Conferinţa Transilvania de Sud.

decă, El face aceasta cu un singur 
scop - ca să-I slujim cu o nouă şi 
totală recunoştinţă.

M-am aşezat la pian, cu mâna 
stângă paralizată, cu ochii închişi, 
gândindu-mă cum ar fi dacă aş ră
mâne oarbă. L-am implorat pe Dom
nul să mă ajute să mă rog: ,,Facă-se 
voia Ta - chiar dacă voi muri“ . Do
ream cu adevărat să mă rog astfel.

In ziua aceea, mergând cu 
maşina, am întors într-un loc pe 
care, în mod normal, o persoană

aflată în faţa morţii n-ar vrea să-l 
viziteze - un cimitir. Deşi nu mai 
fusesem niciodată acolo, am con
dus maşina pe aleile lui şerpuite. 
Dintr-o dată, am simţit că trebuie 
să opresc maşina şi să cobor din 
ea. Am mers până când am ieşit de 
sub umbra unui copac mare şi 
atunci l-am văzut: un monument, 
reprezentând o femeie în mărime 
naturală, care îşi întinsese mâinile, 
prinzându-se de ambele braţe ale 
unei cruci.

Stând şi privind la femeia care 
îmbrăţişase cu disperare crucea, 
gândul acesta a pus stăpânire pe 
mine: Domnul Hristos era destul. 
Sprijinul emoţional de la mii de 
oameni nu mai conta. îl doream pe 
El.

Până în clipa aceea, fusesem în
clinată să mă bizui în cele spiritu
ale pe soţul meu, care e pastor. 
Niciodată n-a trebuit să fac faţă îm
potrivirii din partea unui soţ ne
credincios. Dar, în ziua aceea, în 
acel cimitir singuratic, am înge
nuncheat şi am plâns. „Doamne, 
vreau să mă bizui pe Tine mai 
mult. Vreau să Te aştept mai mult."

Ştiam că, aşa cum femeia aceea 
se prinsese de cruce cu toată 
puterea, ţinându-se ca şi cum viaţa 
i-ar fi fost în primejdie,, puteam să 
fac şi eu acelaşi lucru. în cimitirul 
pustiu, m-am rugat pentru o su
punere totală cu privire la boala 
mea. „Doamne, facă-se voia Ta - 

.da, chiar dacă voi muri. Dacă pier
derea vederii mele îţi va aduce 
slavă, atunci vreau lucrul acesta. 
Dacă am cancer... dacă nu voi mai 
trăi... Tu le vei purta de grijă copi
ilor mei.“

Teama m-a părăsit, am început 
să cânt singură în cimitir, în timp 
ce mă uitam la femeia care se în
cleştase de cruce. Am simţit atâta 
pace! Dumnezeu parcă era atât de 
aproape! Simţeam că mă prinsesem 
cu braţele chiar de Domnul Isus.

în seara aceea, mi-a telefonat o 
prietenă, soţia unui alt pastor. I-am 
spus că sunt pe deplin fericită şi 
am rugat-o să se roage în timpul 
serviciului de ungere din seara ur
mătoare.

Ea m-a întrebat dacă primisem 
vindecarea din partea lui Dum
nezeu. I-am spus că nu vreau să 
mă încumet. Mi-a explicat că pot 
să accept vindecarea din partea lui 
Dumnezeu, prin procedeul şi la tim
pul pe care le consideră El potrivite. 
„Calea aleasă de El poate că este 
operaţia", mi-a spus ea. „Timpul 
pe care îl consideră El potrivit 
poate să fie acum sau după moarte, 
la înviere." Am fost de acord.

A doua zi, examenul medical la 
cabinetul unui chirurg a arătat că 
nu există cancer la sân. în seara 
aceea, înainte să înceapă serviciul
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de ungere, le-am vorbit pastorilor 
adunaţi în sufrageria noastră despre 
lupta prin care trecusem chiar în 
camera aceea, cu o zi înainte. Apoi 
le-am povestit cum L-am întâlnit 
pe Dumnezeu în cimitir şi despre 
pacea pe care o simţeam.

Chiar înainte de începerea ser
viciului de ungere, mâna stângă 
şi-a redobândit puterea. Soţul 
meu a simţit cum l-am strâns şi a 
exclamat: „M âna asta nu mai 
este ca înainte!" Apoi Dan şi-a 
deschis Biblia şi a citit: „înainte 
ca să Mă cheme, le voi răs- 
punde“ .

Pastorii şi-au aşezat mâinile pe 
capul şi pe umerii mei, iar Jerry 
Page, preşedintele conferinţei noas
tre, a rostit rugăciunea. Am simţit 
putere. Când soţul meu mi-a pus 
uleiul pe frunte, un val de căldură 
mi-a inundat corpul.

Copiii mei se aflau în cercul 
nostru de rugăciune. Brooks îşi 
stăpânea lacrimile, îndurerat pen
tru mama care îl îngrijise. Beth şi-a 
pus mâna pe capul meu, în timp ce 
lacrimi fierbinţi îi curgeau pe 
obraji. Un pasaj pe care îl scrisese 
în jurnalul ei suna astfel: „Astăzi, 
mama ne-a spus că are o tumoare 
pe creier. Am alergat în baie 
plângând în hohote. Mă întreb 
dacă va m uri".

în dimineaţa următoare, când 
am trezit-o pe Beth ca să meargă la 
şcoală, ea şi-a întins mâna. „Vezi 
dacă poţi să-mi trosneşti degetele", 
mi-a spus. Am putut.

Când i-am povestit neurochirur
gului meu cât de complet se schim
baseră simptomele, mi-a spus că 
va da dispoziţie să mi se facă o 
altă analiză (MRI), chiar înainte de 
operaţia programată. în timpul 
acelui examen medical, cântam în 
gând. Aveam atâta pace! Nu aveau 
importanţă rezultatele.

Mai târziu, când stăteam pe pa
tul de spital, pregătită pentru ope
raţie, chirurgul meu a intrat în 
salon, ţinând în mână filmele, şi a 
spus foarte zâmbitor: „Filmul de 
astăzi arată că nu aveţi absolut nici
o tumoare pe creier. Este o minune. 
Faceţi-vă bagajele şi mergeţi 
acasă."

Consternată, am exclamat: „Ia-ţi 
patul şi umblă!"

Un alt medic din echipă a dat 
buzna în salon şi a spus emoţionat: 
„Asta este o intervenţie prin 
credinţă!"

în loc să parcurgem drumul de 
şase ore spre casă, Dan şi cu mine 
ne-am oprit la un motel. Când am 
îngenuncheat împreună şi ne-am 
rugat, mi-am dat seama că încă 
purtam panglica de la spital, pe 
care scria: „Gloria Bentzinger, sa
lonul 477". Şi eram într-o cameră 
de motel!

Cu câteva luni în urmă, când 
treceam prin acel oraş, l-am vizitat 
pe neurochirurg. „Nu am nevoie 
de fişă ca să-mi aduc aminte de 
dv.", mi-a spus el, zâmbind. 
„Parcă văd şi acum foarte clar 
seara aceea în care v-am spus să 
vă faceţi bagajul şi să plecaţi."
Am cerut să mi se facă încă o ra
diografie (MRI), fiindcă trecuseră 
mai mult de cinci ani. Răspunsul 
care a fost trimis - nici o tumoare 
cerebrală; creier normal.

După ce am luat rezultatul, 
m-am dus în salonul „m eu", între- 
bându-mă pe cine voi găsi în patul 
„m eu". Când am ajuns la 477, am 
găsit un salon gol; nici un pat. 
Noptiera care fusese împodobită 
cu trandafiri era acolo. Şi telefonul 
pe care îl folosise Dan ca să le spună 
prietenilor şi familiei că operaţia 
fusese anulată.

Insă nu era nici un pat. Ca un 
simbolic îndemn Ja-ţi patul şi um
blă!" am gândit, în timp ce foto
grafiam.

Timpul ales de Dumnezeu
Uneori mă lupt cu întrebarea: 

De ce m-a vindecat Dumnezeu pe 
mine? După ce mărturisesc public 
despre experienţa prin care am tre
cut, plâng singură, sperând că nu 
am rănit pe nimeni. Sunt departe 
de a fi sfântă şi nu am nici o 
„legătură" specială.

Săptămâna trecută, am auzit 
despre o femeie paralizată de la 
gât în jos. Membrii din biserica ei, 
asigurând-o de iubirea şi de spri
jinul lor, au întrebat-o dacă ar 
putea avea loc un serviciu de 
ungere. Ea s-a pregătit din punct 
de vedere spiritual, acceptând si
tuaţia în care se afla. Membrii 
bisericii şi-au cercetat inima pen

tru a-şi da seama de păcatele 
nemărturisite; au fost îndreptate 
relele - toate acestea făcând parte 
din experienţa minunată care 
rezultă din pregătirea pentru un 
serviciu de ungere.

Insă acea soră nu a fost vinde
cată fizic. Membrii i-au spus că, în 
mod sigur, ea ţine la vreun păcat 
ascuns, care L-a împiedicat pe 
Dumnezeu să o vindece. Aceasta i-a 
produs atâta suferinţă sufletească 
acestei scumpe surori, încât s-a bu
curat de gândul morţii, pe măsură 
ce se apropia. „Nu pot să mă mişc - 
tot ce pot face este să gândesc", a 
spus ea înainte de a muri. „Mi-am 
cercetat sufletul, am mărturisit to
tul şi ei mă învinuiesc pe mine."

Vederile noastre eronate despre 
prioritatea vindecării fizice imedi
ate nesocotesc vindecarea emoţio
nală şi spirituală, mai importantă, 
pe care o oferă Dumnezeu. întâlni
rea mea cu Dumnezeu, când m-am 
supus voinţei Sale, a fost cea mai 
frumoasă parte din experienţa 
mea. Dispariţia tumorii a fost doar 
„frişca prăjiturii".

Uneori, în călătoriile noastre 
lungi şi obositoare, sunt ispitită să 
mă complac în autocompătimire. 
Sunt acasă doar vreo două luni pe 
an. Dar port în geanta mea de 
călătorie câteva fotografii ale locu
lui în care L-am întâlnit pe Dum
nezeu. Şi, în multe dimineţi, când 
mă trezesc înainte de răsărit, într-o 
altă localitate necunoscută, mă în
torc cu gândul la momentele 
acelea în care stăteam cu totul sin
gură şi priveam la acel monument. 
Iubirea mea pentru Domnul Hris- 
tos este reînnoită şi, în timp ce 
cânt la pian - cu ambele mâini 
încep să intonez şi cuvintele:

îmbrăţişează iubirea pe care 
crucea o cere,

Vino la Acela a cărui inimă 
simte orice durere...

Prinde-te de cruce!

Gloria Bentzinger, solistă şi 
instructor biblic acreditat, 
călătoreşte în toată lumea, lu
crând în evanghelizare împre

ună cu soţul ei, Dan, pentru 
postul de televiziune 11 is 
Written.
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J(i M m  Ic uliii m t iu  â  m  işti Aici ■ 3
„Nu este mai mare dragoste decât să-şi dea cineva viaţa pentru 

prietenii săi. “  (Ioan 15,13)

A
ceastă scrisoare ţi se adre
sează dinspre Golgota - 
locul descoperirii iubirii 
supreme. Aici poţi zări corpul frânt 

de istovire al Aceluia care, „într-un 
singur trup, prin cruce11, ne-a unit 
ca să fim ,,în El însuşi un singur 
om nou“ , nimicind vrăjmăşia (vezi 
Efes. 2,14-16).

Iată ţinta urmărită atunci când 
El a intrat în lumea noastră dezbi
nată, care nu mai putea fi laolaltă 
„nici prin jertfe, nici prin pri- 
noase“ , nici prin arderi de tot.
Tatăl, care nu poate renunţa, ci 
nădăjduieşte necontenit, în cele 
din urmă ,,a trimis... pe Fiul Său, 
zicând: ’Il vor primi cu cinste pe 
Fiul M eu!’“ (vezi Mat. 21,37). 
Acest act ultim, suprem şi unic se 
reflectă în cuvintele Fiului, când 
El exclamă: „Mi-ai pregătit un 
trup“ (Evr. 10,5), ca să poată fi 
numărat printre păcătoşi şi „să 
cadă asupra Lui nelegiuirea 
noastră a tuturor" (Is. 53,6). Mai 
mult decât atât: într-un sens cu to
tul aparte, El a fost „făcut păcat 
pentru noi“ (2 Cor. 5,21). A suferit 
,,afară“ din cetate, gustând pe de
plin amarul despărţirii de Tatăl, 
când a strigat: „Pentru ce M-ai 
părăsit?" (Mat. 27,46). Acest 
strigăt sfâşietor îi cheamă pe cei 
îndepărtaţi înapoi - înăuntru - în 
trupul Său, care este biserica.

In trupul Lui domneşte uni
tatea. In afara lui este despărţire. 
Cât suntem înăuntru, putem fi 
sfătuiţi, luminaţi, avertizaţi, căci 
ne găsim sub paza iubirii divine.
Şi Cain, şi primii noştri părinţi, şi 
Lucifer au fost avertizaţi şi puteau 
şă rămână sub paza acestei iubiri, 
în trupul lui Isus este unitate în

Dezideriu Faluvegi

cadrul dialogului purtat în cercul 
iubirii. Afară însă este un întuneric 
surd: dezbinarea înfăptuită. Luci
fer s-a revoltat, Adam şi Eva s-au 
ascuns, Cain a plecat de la faţa 
Domnului. Aici apare păcatul fa
tal, din care păcătosul nu poate să 
se întoarcă singur.

Isus însă a fost făcut păcat, 
„păcat“ la singular, în sensul amin
tit - punte între „înăuntru11 şi 
„afară11. Prin El începe aducerea 
noastră „înăuntru11, când îl as
cultăm. Dar să facem o deosebire: 
Noi credem că El „a  murit pentru 
păcatele noastre11 (1 Cor. 15,3), şi 
astfel obţinem iertare, aici, înăun
tru. Rămânând însă afară, lipsiţi de 
dragostea unităţii, rămâne totodată 
asupra noastră şi apăsarea celui 
mai grav păcat: despărţirea de El.

In acest punct a eşuat planul di
vin privind creştinismul istoric. In 
loc să fie apreciat trupul frânt al 
Domnului, ca fiind un steag văzut 
de toţi şi care să impună unitatea, 
amintirea jertfei Domnului a de
venit, într-un mod incredibil şi 
ireparabil, motiv de dezbinare.

Lucrul acesta a avut loc chiar 
în perioada timpurie a istoriei 
creştinismului. După cum se ştie, 
încă pe la mijlocul secolului al 
doilea, s-a iscat o controversă 
aprigă între creştini, pe tema 
serbării Paştelui. Să urmărim 
evenimentele dinspre creştinii 
veniţi dintre iudei, căci aceştia, 
neputând sau nevrând să fie 
dezlipiţi cu totul de rânduielile 
umbră, împlinite în Hristos, încă 
păstrau un respect neştirbit faţă de 
sărbătorile anului ritual iudaic. In

cazul primei generaţii de creştini, 
apostolul Pavel îndemna la tole
ranţă (Rom. 14,5), pentru ca să se 
păstreze, mai presus de toate, uni
tatea. Toleranţa creştină a favori
zat, însă, formarea de tradiţii, cum 
sunt cele pe tema sărbătorii anuale 
a morţii în trup a Domnului Hristos: 
Paştele. Nu discutăm aici biblici- 
tatea sau nebiblicitatea acestei săr
bători devenite sărbătoare creştină, 
ci amintim doar că, acolo unde 
creştinii au acceptat şi menţinut 
această tradiţie, ca motivare a ei au 
arătat spre moartea Mielului lui 
Dumnezeu, prefigurat prin mielul 
pascal. Numai că, în diferite regi
uni, pe unde s-a extins creştinis
mul, s-au format tradiţii diferite 
privind data şi semnificaţia acestei 
sărbători. Cei din Grecia şi Asia 
şi-au format o anume tradiţie, iar 
Apusul latin altă tradiţie.

La data amintită, atât lumea 
răsăriteană cât şi cea apuseană - 
creştini, necreştini - aveau în suflet 
un substrat sentimental puternic 
format, în stare să domine chiar 
sentimentele cele mai sfinte, legate 
de religie. Creştinii iudei socoteau 
că rădăcina religiei creştine este re
ligia naţională şi căutau să impună 
un creştinism de tip iudaic. Ei aveau 
un sentiment de superioritate faţă 
de creştinii veniţi dintre păgâni. 
Latinii nu îi iubeau pe greci, iar 
aceştia se socoteau superiori 
apusenilor, în privinţa culturii. în 
sfârşit, apusenii şi răsăritenii, lao
laltă şi deopotrivă, nutreau un 
puternic sentiment de ură faţă de 
iudei. între cei din care Evanghelia 
crucii nu a reuşit să elimine ura, 
jertfa unificatoare a Domnului 
Hristos a devenit un motiv de
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separare, de dezbinare. Ura lor 
unii faţă de alţii s-a camuflat în 
dorinţa, aparent sfântă, de a serba 
Paştele la data „corectă" şi în 
modul „corect“ .

Potrivit calendarului iudaic, 
Paştele era sărbătorit în ziua a pai
sprezecea a lunii Nisan, indiferent 
în ce zi a săptămânii cădea această 
dată. La început, creştinii răsăriteni 
au fost de acord cu această dată. 
Apusenii însă socoteau că nu data 
contează, ci numele zilelor în care 
s-au petrecut evenimentele. Deci, 
dacă Domnul a murit într-o zi de 
vineri, atunci vinerea trebuie sărbă
torit Paştele. Numai că s-a produs
o schimbare şi în aprecierea însem
nătăţii sărbătoririi creştine a Paş- 
telui. I s-a ataşat şi amintirea învi
erii, care - socotind tot importanţa 
zilei, nu a datei - se serba la latini 
totdeauna duminica. Vinerea se ser
ba în amintirea morţii, iar dumini
ca în amintirea învierii Domnului.

în această situaţie confuză, 
episcopul Romei, Victor, un bărbat 
autoritar şi dur, a ordonat întruni
rea tuturor episcopilor din Apus şi 
din Răsărit, pentru a le impune mo
dul apusean de serbare a Paştelui. 
El chiar i-a ameninţat cu excomu
nicarea, în caz de neprezentare.

Unul dintre episcopii răsăriteni, 
un bărbat tot atât de energic, Poli- 
crat, a răspuns la fel de categoric. 
Ca urmare, toţi răsăritenii neas
cultători au fost anatemizaţi, adică 
scoşi din comuniunea creştină, de 
către episcopul Romei. Frământă
rile şi rezistenţa fiecăruia au durat 
şi au crescut apoi în intensitate până 
la Sinodul din Arelate (314), deci 
până la un an după ce Constantin 
cel Mare a emis edictul de toleranţă 
(313) pentru creştini, dorind un 
creştinism unit în sprijinul statu
lui aflat în criză.

Cu ocazia sinodului amintit, 
prin canonul nr. 1 se propune unifi
carea datei serbării Paştelui în 
toată lumea creştină, potrivit for
mulei următoare: „Ziua Paştelui să 
fie într-o zi şi într-un timp în toată 
lumea... Să fie prima duminică 
după lună plină, după echinocţiul 
de primăvară (care este la 21 mar
tie), amânându-se cu o săptămână, 
dacă se întâmplă să coincidă cu 
Pascha iudaică".

Astfel, prin această hotărâre, 
creştinii se descotorosesc de colori
tul iudaic al Paştelui (de Pascha,
14 Nisan), dar de unit tot nu se 
unesc în spirit şi astfel nici în 
privinţa respectării datei stabilite. 
De acum, ei discută care dată a 
echinocţiului este corectă: cea cal
culată la Roma sau cea calculată la 
Alexandria? Se discută apoi 
modul şi semnificaţia serbării 
Paştelui. Astfel, ceea ce a fost 
rânduit ca să-i unească pe creştini - 
trupul frânt al Mântuitorului - a 
devenit motiv de dezbinare privind 
când anume şi cum să se serbeze 
amintirea frângerii acestui trup: 
apoi cât de lung să fie postul 
Paştelui etc. Acestea au devenit 
punctele nevralgice, creatoare de 
dezbinări până în zilele noastre, 
deşi s-au făcut repetate apeluri pen
tru unitate.

Ca şi în cazul exemplului de 
mai sus, supremul apel spre uni
tate, adresat creştinilor prin trupul 
frânt al Mântuitorului, întâlneşte 
urechi surde şi azi, pretutindeni 
unde se serbează, ce-i drept, biblic, 
amintirea morţii Domnului; dar, în 
loc de unitate, se produce dezbi
nare pe tema modului, a intervalu
lui, a formei de serbare a acestui 
act de aducere aminte. Faţă de 
acestea, Cuvântul spune: „în tru
pul Lui, a înlăturat vrăjmăşia", 
„prin cruce... a nimicit vrăjmăşia", 
„El este pacea noastră", „prin El şi 
unii şi alţii avem intrare la Tatăl, 
într-un Duh" (Efes. 2,14-18).

Numai că vrăjmăşia nu a 
pierit, ci a înflorit, aducând roade 
amare. Antisemitismul, de pildă, - 
ura feroce faţă de evrei - a secerat 
victime de-a lungul fiecărui secol. 
Ce motiv s-a invocat de către 
creştinii porniţi spre masacre odi
oase? Unul dintre motive trebuie 
remarcat neapărat, şi anume că 
„evreii L-au omorât pe Hristos", 
deci trebuie pedepsiţi. S-a trecut 
sub tăcere faptul că, la condam
narea Domnului Isus, a fost 
prezent şi un reprezentant al nea
murilor, adică Pilat. Şi aici se ob
servă deci că nu vrăjmăşia a fost 
nimicită în cei „drepţi", care so
coteau că nu ei L-au omorât pe 
Hristos, ci „pacea noastră" (Efes. 
2,14) a pierit.

Sau care popoare creştine euro
pene L-au omorât pe Domnul Hris
tos, de au devenit ţinta atacurilor 
celorlalte popoare tot de aceeaşi re
ligie creştină, luptându-se între ele 
decenii şi secole de-a rândul? Sau 
ce duh i-a învăţat pe creştinii Europei 
întregi să organizeze cruciade în 
vederea recuperării sfântului mor
mânt, în care se crede că s-ar fi 
odihnit cândva „Pacea noastră"? 
Sutele de mii de creştini nenorociţi, 
sortiţi pieirii, ca şi vrăjmaşii lor, ar 
fi putut să aibă o soartă mai demnă, 
urmând modul simplu de gândire 
al apostolului Pavel, exprimat prin 
cuvintele: „Purtăm întotdeauna cu 
noi, în trupul nostru, omorârea 
Domnului Isus, pentru ca şi viaţa 
lui Isus să se arate în trupul nos
tru" (2 Cor. 4,10). Acest mormânt 
sfânt, lăuntric, trebuia eliberat mai 
întâi, şi aceasta poate că le-ar fi 
adus păgânilor din Orient Evan
ghelia divină, în locul săbiei 
creştinilor. Crucile cruciaţilor 
puteau vesti o altă solie - solia 
păcii şi mântuirii.

Până unde se poate ajunge, 
dacă crucea nu-şi găseşte locul în 
inimi şi dacă nu-şi poate îndeplini 
lucrarea pentru care a fost 
rânduită, se vede în actul schismei 
(despărţirii) survenite şi formal, în 
anul 1054, între creştinii din 
răsărit şi cei din apus. La această 
dată, abaterile, încăpăţânarea şi ura 
şi-au atins culmile. Fiecare parte 
susţinea că are puterea de „a lega 
şi a dezlega", că deţine cheile raiu
lui şi ale iadului. Lucrurile au fost 
împinse până la anatemizarea 
creştinilor din răsărit de către cei 
din apus, apoi a celor din apus de 
către cei din răsărit. Aceste hotă
râri au înseninat că, dacă într-adevăr 
fiecare are puterea cheilor, atunci, 
de la data amintită, nici un creştin 
de sub jurisdicţia celor două biserici 
nu mai poate intra în rai. A trebuit 
să ajungem secolul nostru atât de 
secularizat, când şi minţile atât de 
apăsate de sentimente străine de 
cruce să se limpezească şi, ca ur
mare, anatemele rostite să fie ridi
cate oficial. Iată evenimentele de 
ordin religios, care ne surprind 
când biserica, adică trupul Domnu
lui, ajunge în mâini omeneşti!

(continuare in pag. 15)
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Octavian Lupu

C
onceptul de societate in
formatizată (Information 
Society) a căpătat o an
vergură tară precedent în 
condiţiile tehnico-politice ale aces

tui sfârşit de mileniu.
Pentru aceasta este suficient să 

ne gândim la reuniunea de la Da- 
vos (Elveţia), ţinută 'a  sfârşitul 
anului trecut, unde la nivel euro
pean s-au stabilit liniile directoare 
şi priorităţile în atingerea obiecti
vului realizării informatizării glo
bale a societăţii umane.

De fapt, această decizie nu este 
altceva decât replica Europei Occi
dentale la programele guvernamen
tale americane, puse deja în 
aplicare, care au condus la rezul
tate şi salturi tehnologice spectacu
loase pe plan mondial.

Dintre rezultatele deosebite ale 
programelor americane de informa
tizare, putem aminti următoarele:

1. Globalizarea comunicaţiilor 
de telefonie celulară; standardul 
GSM în mod deosebit, care, deşi 
elaborat în America, a fost preluat 
ca atare şi în Europa.

2. Extinderea comunicaţiilor de 
date prin satelit.

3. Utilizarea fibrei optice ca mediu 
de transmisiune terestru, fapt ce ex
tinde posibilităţile de comunicare 
dincolo de orice imaginaţie.

4. Extinderea reţelelor de calcu
latoare, de la nivelul local şi metro
politan, la cel mondial prin apariţia 
reţelei internaţionale Internet.

Din punct de vedere concep
tual, dar şi practic-metodologic, 
reţeaua Internet este cea mai re
centă, dar şi cea mai remarcabilă 
descoperire în materie de infor
matică a lumii contemporane, ex
tinzând posibilităţile comunicării 
multimedia (text, imagini statice şi 
dinamice, audio) la nivel planetar.

In acest sens, hotărârea Uniunii 
Europene a fost de a declara această 
tehnologie de comunicaţie ca fiind 
nucleul în jurul căruia se va dez
volta infrastructura informatizată a 
societăţii secolului XXI.

Acest lucru nu trebuie să ne sur
prindă, fiindcă reţele inteligente de 
tipul Internet se constituie ca o sin
teză a tot ceea ce s-a studiat şi expe
rimentat în domeniul comunicaţiilor 
şi informaticii, astfel încât să poată 
fi transmise informaţii şi date indi
ferent de natura surselor acestora: 
televiziune, radio, telefonie etc.

Se pune însă următoarea între
bare: Cum va arăta în cele din 
urmă societatea informatizată a vii
torului? întrebarea enunţată este 
suficient de dificilă pentru a pune 
pe gânduri pe orice viitorolog, fi
indcă, deşi direcţia de evoluţie a 
societăţii umane pare să fie oare
cum clară în acest domeniu, cel 
puţin pentru următorii douăzeci de 
ani, nu se poate face o schiţare 
lămurită a ceea ce va fi.

Şi aceasta din cauză că 
revoluţia tehnologică în materie de 
comunicaţii şi prelucrarea datelor 
nu este nici pe de parte încheiată, 
astfel că la intervale destul de 
scurte de timp: de la ani la câteva 
luni, apar noi elemente conceptu
ale şi noi rezultate practice care in
validează parţial sau complet ceea 
ce se cunoştea până la acea dată.

Totuşi, pot fi puse în evidenţă 
câteva tendinţe majore, care vor fi 
dominante în societatea informati
zată a viitorului, dintre care amintim:

1. Extinderea şi globalizarea re
ţelelor de calculatoare, cu inserarea de 
numeroase alte facilităţi şi servicii.

2. Dezvoltarea şi generalizarea 
comunicaţiilor celulare, care vor asi
gura infrastructura pentru reţele de 
date cu terminale mobile, conducând 
la independenţa de mediul geografic.

3. Definirea, în cadrul infrastruc
turii de televiziune prin cablu, a unor 
posibilităţi de acces direct la pro
grame interactive şi la cerere, utili- 
zându-se în acest sens terminale de 
calculatoare conectate într-o con
figuraţie similară reţelei Internet.

Din cele enunţate, deducem că 
viitorul infrastructurii informatice

poate fi prefigurat de evoluţia 
rapidă a reţelelor internaţionale de 
calculatoare, fapt pentru care se va 
cere un efort deosebit din partea 
omului de a utiliza, dar mai ales de 
a stăpâni acest univers interesant şi 
fascinant al informaticii.

De aceea, atât la nivelul Uniunii 
Europene, cât şi la cel al Statelor 
Unite, au început să fie puse la 
punct programe care să pregătească 
omenirea cu noul stil de viaţă pe 
care îl impune existenţa într-un 
mediu tehnologic informatizat.

Problemele ce ţin de adaptarea 
modului de comunicare inter- 
umană la posibilităţile unei reţele 
informatice nu sunt dintre cele mai 
uşoare, iar articolul de faţă, primul 
dintr-o serie pe această temă, va 
căuta să contureze maniera de înţele
gere şi de integrare a acestor instru
mente informatizate, în viaţa unui 
creştin care doreşte să le vorbească 
semenilor săi despre Hristos.

O adaptare necesară
Schiţarea acestor realităţi ne con

duce la necesitatea revizuirii modu
lui nostru tradiţional de a gândi co
municarea umană. Astfel, datorită 
noii infrastructuri informatizate, vom 
asista la următoarele fenomene:

1. Distanţele nu vor mai conta 
din punctul de vedere al comunicării.

2. Durata pentru luarea diferi
telor decizii va fi scurtată.

De aceea impactul asupra psi
hologiei individuale şi de grup va 
fi deosebit de puternic, schimbând 
profund modul de a comunica, dar 
de multe ori şi gândirea. în acest 
context, vom fi forţaţi să utilizăm 
mijloace tehnologice dintre cele mai 
sofisticate pentru aproape toate lu
crurile ce ţin de mediul în care trăim.

Cu titlul de exemplu, putem să 
ne gândim la facilităţile de poştă 
electronică, publicaţii multimedia, 
televiziune interactivă etc., carc anunţă, 
într-un mod destul de palid, revolu
ţia tehnologică informatizată de la 
începutul viitorului mileniu. Astfel, 
tot ceea ce ţine de sfera serviciilor
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şi de comunicaţii se va modifica 
drastic în următoarele decenii.

Prin urmare, va trebui să ştim să 
ne adaptăm, într-un mod înţelept, 
la aceste mutaţii tehnologice şi so
ciale, astfel încât să ne putem servi 
de mijloace tehnice informatizate, 
fără a ne fi alterată identitatea noas
tră individuală şi de grup şi în spe
cial fără a ne abate de la misiunea 
încredinţată nouă de Hristos, de a 
fi lumini într-o lume fie ea şi infor
matizată.

Informatizarea, un pericol 
pentru Evanghelie?

Multe persoane aruncă vina sla
bei influenţe creştine din culturile 
tehnocratice pe seama stilului de 
viaţă urban şi a tehnologiei care 
stă la baza acesteia. Vom încerca 
însă să ne lămurim dacă temerile 
în faţa noii tehnologii informatice 
au sau nu sens, mai ales când ne 
gândim la răspândirea Evangheliei 
şi a cunoaşterii de Dumnezeu.

Deşi temeri asemănătoare au 
fost emise în dreptul radioului şi 
televiziunii, atunci când acestea 
şi-au făcut simţită prezenţa, experi
enţa ulterioară a demonstrat faptul 
că mijlocul tehnic este neutru din 
punct de vedere spiritual.

Ceea ce conferă o anumită colo
ratură spirituală utilizării tehnologi
ilor modeme de comunicaţie nu 
este datorat obiectului tehnic pro- 
priu-zis: radio, televizor, sistem de 
transmisiune etc., ci programului 
care este urmărit, audiat, vizualizat.

Extrapolând această aserţiune, ne 
putem aştepta ca acelaşi lucru să se 
constate şi în cazul reţelei Internet, 
care, aşa cum am amintit, anunţă evo
luţia modului de comunicare inter- 
umanăîn viitorul nu tocmai depărtat.

Problema pericolului rezidă, deci, 
în contextul culturii informatizate, 
doar la capitolul programe, mijlo
cul tehnic neavând nimic de-a face 
cu informaţia ce este vehiculată prin 
intermediul său. Deci, informatiza
rea ca atare nu are cum să prezinte 
vreun pericol pentru Evanghelie, 
decât în măsura în care noi nu vom 
şti să utilizăm acest context într-o 
manieră inteligentă şi, nu în ul
timul rând, inspirată de Dumnezeu.

Iar aici va trebui să învăţăm din 
mers şi adaptându-ne ca formă şi

ca metodă, fără a ne pierde spiritu
alitatea mesajului, acesta fiind, în 
cele din urmă, cu adevărat un test 
pentru vitalitatea noastră morală!

Ce este Intemetul?
In primul rând, reluând ideea de 

fond a articolului, atunci când ne 
referim la Internet, putem să vedem 
apărând sub formă latentă infra
structura informatică a viitorului nu 
tocmai îndepărtat. Din această cauză, 
fenomenul Internet are o dinamică 
de creştere explozivă, atât cantita
tiv, prin sporirea neaşteptat de mare 
a numărului de utilizatori, cât şi 
calitativ, prin diversificarea perma
nentă a tipurilor de servicii oferite.

Strict vorbind, pe baza acestei 
reţele informative pot fi vehicu
late: texte, sunete, imagini, adică 
multimedia, într-o varietate co
pleşitoare, putând fi accesate la dis
tanţă puncte din orice parte a 
reţelei. De aceea, putem să definim 
Intemetul ca fiind „un mijloc de 
comunicare interactivă la distanţă, 
între diferiţi utilizatori ai reţelei, 
permiţându-se accesul la diferitele 
baze de date, dispuse pe suprafaţa 
întregului glob pământesc".

Deşi putem să fim copleşiţi la 
un prim contact cu acest mediu de 
comunicare, totuşi, datorită inter
ferenţelor grafice intuitive, inter
acţiunea cu reţeaua va fi destul de 
uşor de înţeles, iar efectul capti
vant va fi imediat. De aceea va tre
bui să fim atenţi la capitolul stăpâ
nirii acestor sisteme informatice!

Evanghelia prin Internet?
Răspunsul este obligatoriu: Da! 

Putem menţiona că deja există o 
prezenţă activă a tuturor bisericilor 
şi denominaţiunilor religioase pe 
Internet, iar posibilităţile de contac
tare sunt deosebit de rapide. în acest 
mod pot fi obţinute informaţii le
gate de orice curent religios, doar 
prin simpla consultare a unui 
„site" (engl.: „loc").

,,Site“ -ul constituie elementul 
de bază pentru localizarea unei 
surse de informaţii pe Internet, iar 
în cadrul lui pot fi organizate dife
rite servicii accesibile prin interme
diul tehnicii hipermedia, care permite 
un acces diferenţiat în funcţie de 
preferinţele şi dorinţele utilizatoru

lui. Astfel, se pot organiza cursuri 
biblice prin Internet, se pot dis
tribui materiale cu un caracter re
ligios şi mai ales se poate lua 
legătura cu oameni din diferitele 
puncte ale planetei, utilizând facili
tatea de poştă electronică.

Cu alte cuvinte, Intemetul pune 
la dispoziţia unui creştin autentic 
mijloacele ideale de a lua rapid con
tactul, în mod direct, cu persoane 
de pe cuprinsul întregului glob pă
mântesc, pe care poate nu-i cunoaştem 
la început, dar sunt sau pot deveni 
interesaţi de mesajul Evangheliei.

în rest nimic tehnic, totul depin
zând, ca şi în cazul programelor de 
radio şi televiziune, de ceea ce se 
comunică şi deci de condiţia spiri 
tuală a celui care doreşte să-şi ajute 
semenii, da, chiar şi prin Internet!

Insă despre aspectele mai 
tehnice în utilizarea Intemetului 
pentru răspândirea Evangheliei, 
vom discuta într-un număr viitor.

în orice caz, pentru noi, „care 
ne temem mai mult de Dumnezeu 
decât de oam eni", nu trebuie să ne 
îngrijoreze Intemetul ca atare, ci 
condiţia noastră spirituală, care re
flectă de fapt legătura pe care tre
buie să o avem cu Mântuitorul 
nostru Hristos. Iar mai departe: 
„Evanghelia aceasta a împărăţiei 
va fi propovăduită în toată lumea, 
ca să slujească de mărturie tuturor 
neamurilor. Atunci va veni sfârşitul!" 
(Mat. 24,14). Intemetul este un 
mijloc ideal pentru aceasta!

„Grupul pentru Internetconstituit 
din mai multe persoane doritoare s'ă-L 
jacă cunoscut pe Domnul Hristos şi 
Evanghelia Sa prin Internet, lansează 
chemarea tuturor celor care au idei, 
sugestii sau chiar proiecte proprii de 
această natură şi care vor să sprijine 
acest efort nobil, să ne scrie pe adresa 
redacţiei, iar dacă au acces pe Internet, 
vor putea să ne contacteze direct, 
după cum urmează: Octavian Lupu: 
octavianaco.cnscc. ro

Octavian Lupu este cercetător ştiinţific 

la Institutul Naţional de Studii şi C er

cetări în C om unicaţii, activând ca ş e f  

de proiect în  dom eniul m anagem entu 

lui reţelelor de telecomunicaţii. Preocu

parea  sa extraprofesională este de a 

explora m odalită ţi practice de 

utilizare  a infrastructurii m odem e,  

pentru  a putea  adresa m esajul E van

gheliei lumii în care trăim.
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Cum se poartă adventiştii?

A
stăzi aş dori să vorbim puţin despre stilul 
de viaţă. Nu se poate să nu vă aduceţi 
aminte că, atunci când aţi intrat pentru 
prima dată într-o biserică adventistă, aţi fost fra
pat de îmbrăcămintea şi de pieptănătura partici

panţilor. Totul era neverosimil de sobru. (Nu 
întotdeauna se întâmplă aşa. Uneori vizitatorii, 
obişnuiţi cu prezenţa în biserici numai a femeilor 
în vârstă, îmbrăcate în negru, sunt surprinşi de 
aerul prea modern al adunărilor adventiste.) Cu 
coada ochiului i-aţi examinat pe cei din preajmă şi 
aţi mai observat, la cei despre care ştiaţi că sunt 
adventişti: absenţa bijuteriilor, mânuirea cu atenţie, 
dar cu destulă repeziciune, a Bibliei, privirile 
îndreptate aproape fără excepţie către pupitrul de 
unde se vorbea, confirmarea ocazională a vorbi
torului prin mişcări de aprobare ale capului, iar la 
rugăciune, marcarea unor anumite momente prin 
cuvântul „Amin", rostit aproape în cor. Alte zeci 
şi zeci de observaţii aproape că au eclipsat ceea 
ce se rostea din faţă, mai ales că se folosea un lim
baj aproape de neînţeles.

Dacă sunteţi o fire independentă, pentru ocazia 
următoare când aţi participat, v-aţi îmbrăcat mai 
extravagant decât de obicei, v-aţi machiat mai 
abundent şi aţi folosit toate bijuteriile casei. însă 
dacă aţi vrut să faceţi pe placul noilor voştri 
prieteni, în ziua aceea nu aţi fumat, v-aţi scos cer
ceii şi, în timpul cântării publice, aţi căutat cu 
privirea o cărticică de imnuri şi v-aţi străduit din 
răsputeri să prindeţi şerpuirile melodiei şi să 
ghiciţi pauzele de respiraţie. Dar cum a doua zi di
mineaţa aţi fost prea grăbită la plecarea la servi
ciu, aţi uitat să vă puneţi cerceii. Colegele au 
observat imediat şi v-au interogat cu maliţie: 
,,Cum, dragă, te-ai făcut adventistă?"

Se pare că, pentru mulţi care privesc din afară, 
credinţa adventistă constă în principal într-un şir 
de restricţii şi reguli care guvernează fiecare amă
nunt al vieţii, mai ales la biserică. înainte de a înţe
lege exact de ce, te simţi vinovat dacă ai uitat să 
împreunezi mâinile la rugăciune sau dacă cineva 
te-a surprins cu ochii deschişi. în seara Sabatului 
în care vorbitorul coborâse fulgerele de pe Sinai 
împotriva televizorului, ai luat o hotărâre neclin
tită să vinzi aparatul. Dar, trecând pe la familia ad
ventistă cea mai apropiată, ca să întrebi la ce oră 
se porneşte duminică distribuirea invitaţiilor pentru 
următorul program misionar, eşti şocat să-i descoperi 
pe toţi absorbiţi de ecran, discutând cu aprindere 
ce s-o fi întâmplat cu eroii serialului în fragmentul 
pierdut din cauza orei târzii la care apune soarele.

De la dispoziţia iniţială necondiţionată de a 
vă conforma tuturor acestor reguli, aţi ajuns, 
poate, să vă îndoiţi că ele sunt, la urma urmei, 
chiar aşa de importante. De la impresia că aţi 
înţeles foarte bine regulile şi că nici nu sunt prea 
grele, aţi trecut la confuzie şi descurajare - cine se 
poate descurca în acest hăţiş?

Poate că s-au adăugat şi ruşinea de a fi aşa de 
diferit de vechii prieteni, respingerea lor în urma

modului de viaţă atât de diferit pe care l-aţi adop
tat, în acelaşi timp cu nesiguranţa aceptării în 
noul cerc de cunoscuţi.

Deci, cum ar trebui să ara’te un creştin? Cum 
ar trebui să se poarte? Vă rog să nu vă aşteptaţi 
aici la un set de porunci şi reguli. Biserica adven
tistă nu vă prescrie ce trebuie să mâncaţi, cum să 
vă îmbrăcaţi şi ce să faceţi în timpul liber. Adven- 
tismul este în primul rând o relaţie vie cu Domnul 
Isus. Iubirea faţă de Ei schimbă viaţa. Cu cât sun
tem mai convinşi de apropiata Sa revenire, cu atât 
mai serios ne vom concentra asupra dimensiunii 
spirituale a vieţii noastre.

Dar iată câteva criterii de orientare. Să 
începem cu textul din 1 Samuel 16,7. în faţa unei 
alegeri dificile, profetul Samuel a făcut ceea ce ar 
face cei mai mulţi dintre noi: s-a lăst condus de 
înfăţişarea fizică. Dar Dumnezeu l-a învăţat o 
lecţie importantă: „ 'Domnul nu Se uită la ceea se 
uită omul; omul se uită la ce izbeşte ochii, dar 
Domnul Se uită la inimă’" . Ceea ce este esenţial 
este în interior. Acolo îşi aţinteşte Dumnezeu 
privirea. Tot acolo îşi concentrează El şi lucrarea 
de renaştere spirituală.

Dar aici este şi un alt adevăr pe care Dumnezeu
i l-a spus lui Samuel. Trebuie să-l recunoaştem şi 
pe acesta: „Omul se uită la ceea ce izbeşte ochii". 
Şi noi facem astăzi la fel. Şi voi, şi eu o facem. îi 
judecăm pe oameni după cum arată.

Şi ceilalţi o fac. Toţi cei care nu trăiesc o viaţă 
creştină. Toţi împotrivitorii. Ei examinează cu 
atenţie viaţg ncastră. Ei evaluează seriozitatea 
creştinismului nostru după cea ce văd. Poate veţi 
spune că nu este corect. Dar aşa se întâmplă. Omul 
se uită la înfăţişare.

Deci, ce ar trebui să vadă? Vreau să vă îndrept 
atenţia şi să vă încurajez să studiaţi cu atenţie 
câteva declaraţii oficiale ale bisericii în domeniul 
stilului de viaţă. Mai întâi, din Punctele fundamen
tale de credinţă, studiaţi punctul numărul 21: 
„Comportamentul creştin". El este însoţit şi de 
texte biblice principale în acest domeniu şi este 
dezvoltat în cartea Adventiştii de Ziua a Şaptea 
cred... (pag. 426-449). Următorul pas: examinaţi 
capitolul 12, „Standardele vieţuirii creştine", din 
Manualul bisericii (ediţia 1994, pag. 206-225). De 
asemenea, puteţi citi Declaraţia cu privire la stan
dardele creştine în domeniul îmbrăcăminţii şi al înfă
ţişării personale (Curieml Adventist, ian. 1996, pag. 6).

Aveţi acum un tablou mai cuprinzător al rezul
tatelor unei vieţi trăite ca în prezenţa lui Dumnezeu. 
Deşi este important să vă asemănaţi cu prietenii 
dv. adventişti, este mult mai bine să nu copiaţi pe 
nimeni, ci să urmaţi cu atenţie schimbarea care 
vine din interior. Nu mergeţi mai departe decât 
ceea ce înţelegeţi. Nu vă daţi înapoi de la ce aţi ac
ceptat cu mintea, chiar dacă se cere un sacrificiu.

Aţi vrea să împărtăşiţi cu ceilalţi cititori dru
mul pe care l-aţi parcurs, luptele, biruinţele sau 
frământările dv. în aceste domenii? Pagina

• aceasta vă aşteaptă! (Adrian Bocăneanu)
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Noi credem că există un 

singur Dumnezeu: Tatăl, 

Fiul şi Duhul Sfânt, o uni

tate de trei Persoane co

existând din veşnicie. 

Dumnezeu este nemuritor, 

atotputernic, atotcunos- 

cător, mai presus de toate 

şi pretutindeni prezent. El 

este infinit şi mai presus de 

înţelegerea omenească, dar 

cunoscut prin faptul că S-a 

descoperit pe Sine. El este 

pentru totdeauna vrednic 

de închinare, adorare şi 

slujire de către întreaga  

creaţiune. (Deut. 6,+; Mat. 

28,19; 2 Cor. 13,14; Efes. 

4,4-6; 1 Petru 1,2; 1 Tim. 

1,17; Apoc. 14,7)

Puncte fundamentale, 2

In prezenţa tainei

B lasfemie. Politeism. Indiferenţă. Chiar şi numai acestea rezumă reacţia 
istorică faţă de doctrina despre Trinitate. Cu toate acestea, credinţa că 
„există un singur Dumnezeu: Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt, o unitate a trei Per

soane coexistând din veşnicie" (Manualul bisericii, ed. 1994, pag. 16) este 
fundamentală ca să înţelegem şi să trăim experienţa mântuirii. Domnul Isus 
este Cel care a spus aceasta. Şi Biblia o spune.

Să începem cu Noul Testament. Când a anunţat-o pe Maria că fusese aleasă 
pentru a fi mama Răscumpărătorului promis, îngerul a asigurat-o că întreaga 
Dumnezeire era implicată în planul acesta: ,,’Duhul Sfânt Se va coborî peste 
tine şi puterea Celui Prea înalt te va umbri. De aceea Sfântul care Se va naşte 
din tine va fi chemat Fiul lui Dumnezeu’" (Luca 1,35). Acest text prezintă în 
mod clar trei Persoane ale Dumnezeirii. îngerul vorbeşte despre Cel Prea înalt, 
despre Fiul şi despre Duhul Sfânt. Pavel vorbeşte despre Dumnezeu, care ne-a dat 
pe Fiul şi pe Duhul Sfânt (Gal. 4,4-6). De asemenea, Ioan Botezătorul a predi
cat despre Dumnezeu, despre Domnul Hristos şi despre Duhul Sfânt (Mat. 3,9-11).

Domnul Isus a fost pe deplin conştient de cele trei Persoane ale Dum
nezeirii şi de relaţia strânsă dintre Ele. De când era copil, îl numea pe Dum
nezeu Tatăl Său. El a afirmat că este egal cu Tatăl: că poate să ierte păcatele 
şi, asemenea Tatălui, are putere ca să judece. El a spus: „Eu şi Tatăl una sun
tem" (Ioan 10,30), afirmându-Şi astfel atât distincţia faţă de Dumnezeu, cât 
şi egalitatea cu El. Domnul Isus a vorbit, de asemenea, despre personalitatea 
distinctă a Duhului Sfânt (vezi Ioan cap. 14-16).

Evangheliile niciodată nu aduc în discuţie felul în care cele trei Persoane 
divine sunt distincte şi totuşi una. Inspiraţia doar declară lucrul acesta. Ea 
arată că Ele sunt unite în iubirea faţă de omenirea căzută şi în efortul de a-i 
răscumpăra pe oameni din păcat (vezi Ioan 16,13-15).

Biserica apostolică a învăţat, a botezat şi a făcut ucenici în Numele lui Dum
nezeu Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt. Apostolii nu s-ar fi gândit câtuşi de puţin că for
mula pe care o rosteau când botezau sau binecuvântarea pe care o adresau 
bisericilor în Numele celor trei Persoane (vezi Matei 28,18; 2 Cor. 13,14) ex
primă vreo tendinţă spre recunoaşterea mai multor „dumnezei". într-adevăr, ei 
erau siguri că, pentru creştini, „nu este decât un singur Dumnezeu: Tatăl, de la 
care vin toate lucrurile şi pentru care trăim şi noi, şi un singur Domn: Isus Hris
tos, prin care sunt toate lucrurile, şi prin El şi noi" (1 Cor. 8,5.6).

Sublinierea unicităţii lui Dumnezeu din Noul Testament nu se deosebeşte de 
cea din Vechiul Testament, care spune astfel: „Ascultă, Israele! Domnul, Dum
nezeul nostru este singurul Domn" (Deut. 6,4). Acest adevăr fundamental pentru 
credinţa biblică stă la baza celei dintâi dintre Cele Zece Porunci (vezi Exod 20,2.3). 
Vechiul Testament vorbeşte uneori despre Dumnezeu la plural. Genesa 1,26 
spune astfel: „Apoi Dumnezeu a zis: ’Să facem om după chipul Nostru, după 
asemănarea Noastră’". Expresia „să facem" - formă de plural - nu exprimă 
onoarea, ci mai degrabă pluralitatea persoanelor. Numele ebraic al lui Dumnezeu, 
folosit aici, este Elohitn, un plural. Cu toate acestea, accentul se pune pe unitate, 
sugerată prin faptul că după Elohitn urmează totdeauna un verb la singular.

Astfel, întreaga Dumnezeire (Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt) a luat parte activă la 
Creaţiune şi la răscumpărare. Prezenţa celor trei Persoane divine la botezul Dom
nului Isus (Mat. 3,16.17) înseamnă că întreaga Dumnezeire Şi-a investit iubirea 
şi energia pentru a-i mântui pe oameni. în Nazaret, unde Şi-a anunţat misiunea 
mesianică, Domnul Isus a arătat că Duhul Sfânt, Dumnezeu şi El însuşi iau parte 
împreună la această misiune. în discuţia Sa cu Nicodim, Domnul Isus nu numai 
că a vorbit despre naşterea din nou prin Duhul Sfânt, dar a spus şi cum este ea 
posibilă: „Fiindcă atât de mult a iubit Dumnezeu lumea, că a dat pe singurul Lui Fiu, 
pentru ca oricine crede în El să nu piară, ci să aibă viaţa veşnică" (Ioan 3,5.16).

Aşa că avem „trei Persoane vii în Treimea din cer... Tatăl, Fiul şi Duhul 
Sfânt" (Evangelism, pag. 615). Şi totuşi Dumnezeu este unul singur. Apos
tolii nu puteau spune „Dumnezeu", fără ca în acelaşi timp să se gândească la 
Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt. Domnul Hristos şi Duhul Sfânt aveau toate atribu
tele şi puterile divine. Ellen White spune că Domnul Hristos şi Tatăl sunt 
„una în natură, în caracter şi în scop" (Patriarhi şi profeţi, pag. 16), dar „nu
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Alegeţi răspunsurile corecte:

Doctrina despre Trinitate
ca persoană" (Mărturii, voi. 8, pag. 268). Tot astfel, Duhul Sfânt este „o per
soană, aşa cum Dumnezeu este o persoană" (Evangelism, pag. 616). Doctrina 
despre Trinitate este în mod clar o învăţătură biblică. Dar ce înseamnă aceasta 
în viaţa noastră creştină?

Implicaţii ale doctrinei
1. Doctrina despre Trinitate ne ajută să apreciem mântuirea noastră. De 

la începutul până la sfârşitul Bibliei este redată istoria mântuirii, în care în
treaga Dumnezeire Se luptă cu forţele răului, în ceea ce numim „marea luptă". 
Păcatul este atât de grav, încât una dintre cele trei Persoane ale Dumnezeirii a 
fost trimisă ca să răscumpere lumea. Ellen White spune astfel: „Dumnezeu şi 
îngerii Săi sfinţi se aflau în jurul crucii. Tatăl era cu Fiul Său" (Hristos, Lu
mina lumii, pag. 634). Datorită biruinţei câştigate la cruce, Duhul Sfânt con
vinge inima oamenilor ,,în ce priveşte păcatul, neprihănirea şi judecata" (Ioan 
16,8) şi îi sfinţeşte pe cei care vor să primească sângele Domnului Isus.

2. Ne învaţă ce înseamnă iubirea. Ca să existe iubirea, este necesar să fie cel 
puţin două persoane: un soţ şi o soţie, o mamă şi un copil, un tată şi un fiu risipitor.
In legământul căsătoriei, iubirea ideală creează o unitate între cei doi şi totuşi îi per
mite fiecăruia să acţioneze ca persoană distinctă. Atâta timp cât se întâmplă aşa, se 
păstrează unitatea conjugală. Dacă „Dumnezeu este dragoste" (1 Ioan 4,16), iar 
dragostea nu poate exista singură, atunci „pluralitatea" din cadrul Dumnezeirii re
zultă ca un fapt logic. In cadrul Dumnezeirii există o relaţie de iubire, iar unde există 
adevărata iubire, nu poate exista dezbinare. Deosebire da, însă nu dezbinare.

Relaţia din cadrul Dumnezeirii nu arată nici ca o structură ierarhică. Dom
nul Isus a spus că „Tatăl este mai mare" decât El însuşi (Ioan 14,28) şi că 
Tatăl I-a trimis atât pe El, cât şi pe Duhul Sfânt (Ioan 8,42; 14,25). Totuşi, 
aceste afirmaţii nu trebuie luate ca dovadă a unei ierarhii sau a unei clasificări 
în ordinea gradelor a Persoanelor din cadrul Trinităţii. Adevărul este că fiecare 
Persoană din cadrul Dumnezeirii practică reciprocitatea şi este dispusă să înde
plinească răspunderi pentru împlinirea scopului lor comun. Unde este iubire, 
nu există nici ierarhie, nici concurenţă, ci doar o relaţie autentică, bazată pe 
iubire, care îi obligă pe parteneri să îndeplinească scopurile pentru care au 
încheiat legământul. Acel legământ a însemnat crucea, iar crucea este cea care 
pune capăt marii lupte, în favoarea lui Dumnezeu.

3. Ne arată ce înseamnă părtăşia şi unitatea. „Una în natură, în caracter 
şi în scop", „dar nu ca persoană" - aşa descrie Ellen White cele trei Persoane 
ale Dumnezeirii. Părtăşia Lor este caracterizată de armonia desăvârşită. O ar
monie asemănătoare trebuia să se vadă şi în viaţa omului. Trinitatea ne arată 
că, deşi suntem atât de diferiţi, suntem făcuţi să trăim ca o familie, aşa cum 
cele trei Persoane ale Dumnezeirii trăiesc în armonie, în dragoste şi în unitate.

4. Ne arată că avem de făcut o lucrare. Fiecare dintre Persoanele divine 
este angajată în mod absolut faţă de lucrarea Lor comună. Trei Persoane, da; 
dar un singur Dumnezeu, una în natură, în scop şi în misiune. La Creaţiune, cu 
ocazia Exodului, a rostirii legământului şi a poruncilor, la înfiinţarea sanctuaru
lui, în exilul şi în întoarcerea poporului ales, în umilinţa şi înălţarea Domnului 
Isus, la Cincizecime şi în înaintarea împărăţiei lui Dumnezeu pe acest pământ, 
Trinitatea a fost şi este la lucru.

Mandatul dat de Domnul Isus, de a merge în toată lumea, este mai mult 
decât o chemare ca să vestim Evanghelia. Este o invitaţie ca să ne unim cu 
Trinitatea în ducerea până la capăt a marii lupte. Aşa cum Tatăl a trimis pe 
Fiul şi pe Duhul Sfânt, tot aşa ne trimite şi Fiul pe noi, ca să terminăm lucrarea 
începută la cruce. Această lucrare nu trebuie făcută de unul singur, în com
petiţie unii cu alţii, prin revendicarea de puteri ierarhice sau prin patimi poli
tice. Trebuie să fie făcută în Numele Tatălui, al Fiului şi al Duhului Sfânt. 
Zelul, bunăvoinţa, supunerea, reciprocitatea, unitatea, cooperarea, părtăşia, 
dragostea, misiunea - acestea şi alte aspecte care caracterizează acţiunile Dum
nezeirii pot să devină uneltele noastre de împuternicire divină, doar dacă îi per
mitem din toată inima lui Dumnezeu - Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt - să ia viaţa 
noastră pe deplin în stăpânire.

1. Expresiile sinonime „Trini- 
tate“ , „Treimea divină“ , „Sfânta 
Treime“ :

a. se găsesc în Biblie şi au fost 
deseori folosite de Domnul Hristos.

b. se referă la cele trei Persoane 
divine - Dumnezeu Tatăl, Dumnezeu 
Fiul şi Dumnezeu Duhul Sfânt.

c. reprezintă un simbol absolut 
mistic.

2. în  esenţă, doctrina despre 
Trinitate:

a. înseamnă că, deşi Dum
nezeu este unul singur, există trei 
Persoane divine despre care 
vorbeşte Biblia, care sunt „una în 
natură, în caracter şi în scop", dar 
„nu ca persoană".

b. este o învăţătură comună a 
Vechiului Testament şi a Noului 
Testament.

c. este unul dintre adevărurile 
biblice fundamentale, care îi unesc 
pe majoritatea creştinilor, şi a fost 
transmisă fără întrerupere, din 
primele zile ale creştinismului.

3. în  relaţiile dintre cele trei 
Persoane ale Dumnezeirii,
Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt:

a. există o ierarhizare strictă, în 
ordinea gradelor, a celor trei Per
soane divine; fiecare dintre Ele are 
un domeniu personal de activitate, 
în care nu Se amestecă celelalte.

b. a fost stabilită câte o eră, 
sau dispensaţiune, în care Per
soanele divine exercită pe rând 
funcţia supremă de conducere a 
universului şi a istoriei omenirii.

c. descoperim cea mai înaltă 
concepţie despre iubire, bunăvoinţă, 
supunere, reciprocitate, unitate, 
cooperare, părtăşie şi angajament 
faţă de misiunea comună.

4. Armonia care există între 
cele trei Persoane ale Dumnezeirii:

a. presupune contopirea voinţei
lor.

b. constituie un model pentru 
relaţiile dintre oameni - în familie, 
în biserică etc.

c. decurge din principiul 
esenţial care defineşte caracterul 
lui Dumnezeu - iubirea.

Răspunsuri corecte:
1. b; 2. a, b, c; 3. c; 4. b, c.
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Nu avem a ne tem e de n im ic ... (2)
A Alţi pionieri de seamă

I
n afară de Joseph Bates, James şi Ellen White, cei 
trei întemeietori ai adventismului de ziua a şaptea, 
au fost şi alţi pionieri adventişti care au contribuit 

mult la această mişcare. Marii patriarhi, precum J.N. An
drews, G.I. Butler, S.N. Haskell, J.N. Loughborough şi 
Urial Smith, au fost cu toţii foarte tineri când au ajuns 
conducători în adventism. Entuziasmul tineresc şi ener
gia acestor oameni consacraţi au deschis pentru mişcarea 
adventă calea spre o creştere fără precedent.

Uriah Smith (1832-1903). După Ellen White, durata 
slujirii şi a influenţei lui Uriah Smith în biserica adven
tistă a fost fără egal. în 1855, la 23 de ani, Smith a de
venit editorul revistei Review and Herald, ocupând acest 
post, cu intermitenţe, timp de peste patruzeci de ani. Sti
lul său fluent de scriere şi marea diversitate de subiecte 
care îl preocupau l-au condus să se ocupe de marile teme 
teologice, sociale şi politice care au confruntat biserica ad
ventistă în timpul vieţii sale. Era foarte respectat în întreaga 
comunitate adventistă, datorită cinstei şi dorinţei sale de 
a lua poziţie în favoarea principiilor în care credea. Smith a 
publicat şi un număr de cărţi care au influenţat profund 
gândirea adventistă, printre cele mai cunoscute fiind 
comentariile sale asupra cărţilor Daniel şi Apocalipsa.

Hiram Edson (1806-1882). în istoria adventistă, Ed- 
son este, înainte de toate, omul care a oferit prima inter
pretare biblică a marii dezamăgiri. Cu toate că Domnul 
nu a revenit în 1844, el nu putea concepe că „Biblia s-a 
dovedit a fi greşită". „Experienţa mea privind revenirea 
Domnului a fost cea mai bogată şi cea mai strălucitoare 
din întreaga mea viaţă creştină", a spus el. După multă 
rugăciune, în timp ce trecea prin lanul său de porumb, 
Edson a primit o convingere irezistibilă că expresia

Milleriţii şi primii adventişti de ziua a şaptea veneau din 
grupări divergente doctrinal şi care aveau păreri surprinzător 
de diverse în ce priveşte conducerea bisericii. Ca şi primii 
creştini din Noul Testament, ei au fost uniţi printr-o experienţă 
comună cu Duhul Sfânt. Trăsăturile de caracter care au rezul
tat din această experienţă comună sunt aceleaşi atribute de care 
adventiştii şi toţi oamenii lui Dumnezeu au atât de mare nevoie 
astăzi. Gândindu-ne la următoarele zece caracteristici ale 
pionierilor noştri, să ne aducem aminte că nu avem a ne teme 
de nimic cu privire la viitor, decât de a uita calea pe care Şi-a 
condus Dumnezeu poporul în trecut.

Cinstea. Pentru a se convinge de ceea ce spune Biblia cu adevărat, 
primii adventişti au căutat răspunsuri oneste. Erau deschişi faţă de 
adevărurile noi şi aveau integritatea să apere principiile în care credeau.

Independenţa. Primii pionieri adventişti nu erau înclinaţi 
spre conformism. Ei au respins formulările doctrinale rigide şi 
presiunile sociale şi aveau un respect sănătos şi toleranţă pen
tru deosebirile personale.

Umilinţa. După marea dezamăgire, adventiştii care şi-au 
păstrat credinţa în Domnul Hristos au ajuns la o nouă şi mai adâncă 
înţelegere a umilinţei. Ei au învăţat că Dumnezeu i-a pregătit 
deseori pe oamenii Săi în şcoala suferinţei şi a umilinţei.

Umplerea cu Duhul Sfânt. Primii adventişti au încurajat rugă
ciunea şi studiul Bibliei. Ei au trăit într-o dependenţă totală de 
Duhul Sfânt şi, ca rezultat, au primit revărsarea Duhului Sfânt.

Tinereţea. Primii adventişti nu au făcut discriminări 
împotriva tinerilor, când şi-au ales conducătorii la cel mai înalt

„curăţirea sanctuarului", din Daniel 8,14, nu se referă la 
a doua venire a Domnului Hristos, ci la faptul că El Şi-a 
început faza finală a judecăţii în Locul Prea Sfânt, din 
sanctuarul din cer. Pe măsură ce primii adventişti au cer
cetat Scripturile cu rugăciune, pentru a evalua această in
terpretare, au fost convinşi că Dumnezeu adusese la 
existenţă redeşteptarea millerită, ca să atragă atenţia la o 
solie specială din Evanghelie, care trebuie vestită de poporul 
Său la sfârşitul timpului. Această solie, cunoscută ca fi
ind întreita solie îngerească din Apocalipsa 14,6-12, este
o doctrină fundamentală a Bisericii Adventiste. Pentru a 
ajuta la răspândirea soliei advente, Edson şi-a vândut fer
mele şi a donat câştigul pentru cauza Domnului Hristos.

John Byington (1798-1887), asemenea lui Edson, a 
ieşit din biserica metodistă ca să primească solia adventă. 
Fiind cel mai în vârstă dintre primii pionieri adventişti, i 
se spunea, cu afecţiune, „Father Byington" (aprox. „Taica 
Byington"). El semăna cu Edson şi prin spiritul de gene
rozitate. Byington nu numai că a condus servicii divine 
în Sabat, la el acasă, timp de trei ani, dar, când locuinţa a 
ajuns neîncăpătoare pentru numărul mare de credincioşi, a 
donat terenul şi a ridicat prima casă de rugăciune a 
bisericii adventiste. El a ajutat la înfiinţarea primei Şcoli 
de Sabat adventiste şi a primei şcoli a bisericii.

însă Byington este cunoscut cel mai bine pentru că a fost 
primul preşedinte al Bisericii Adventiste de Ziua a Şaptea. 
Este o cinste faptul că Biserica Adventistă şi-a ales ca prim 
conducător la cel mai înalt nivel un om care a exemplifi
cat atât de mult spiritul de serv umil al Domnului Hristos. 
Byington era un prieten al celor fără prieteni, un om care 
se îngrijea de cei săraci şi dezmoşteniţi. Byington a fost 
un om care a reprezentat spiritul adventismului primar.

nivel. Nouă dintre cei paisprezece pionieri de seamă aveau mai 
puţin de 23 de ani când au început să îşi facă simţită influenţa 
în cadrul mişcării.

Deschiderea spre toate popoarele. începutul adventismu
lui de ziua a şaptea a fost marcat de o proclamare nediscrimina
torie a Evangheliei la toate popoarele, rasele şi culturile.

Credincioşia. Pionierii noştri au fost oameni extraordinar 
de curajoşi. Credinţa lor în Dumnezeu i-a condus să-şi asume 
riscuri care deseori i-au expus la pericole personale sau i-au 
adus în situaţia de a fi respinşi de familie, de prieteni şi de pa
troni.

Orientare spre reformă. Primilor adventişti nu le-a fost frică 
să susţină activ şi să ia iniţiativa în reforma sanitară, în elibera
rea sclavilor, în interzicerea vânzării băuturilor alcoolice. Prin 
aceasta, conducătorii bisericii şi-au asumat, uneori, chiar riscul 
nesupunerii civile.

Sacrificiul de sine. Primii adventişti erau lucrători harnici 
şi energici, care şi-au dăruit atât timpul, cât şi banii ca să 
răspândească solia Evangheliei Domnului Hristos pentru tim
pul sfârşitului. Ei au trăit simplu şi s-au consacrat pe deplin 
cauzei Domnului Hristos, iar Dumnezeu adăuga în fiecare zi la 
biserică pe toţi cei care urmau să fie mântuiţi.

Orientare spre misiune. Pionierii au avut totdeauna în 
faţa lor misiunea bisericii de a răspândi toate învăţăturile Dom
nului Hristos, până la cele mai îndepărtate locuri de pe glob. 
Pentru acest motiv, au înfiinţat un program de acţiuni misiona
re încă de la începutul istoriei bisericii.
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Intervenţia-
răspunsul la violenţa în familie!

I
n articolul precedent, am dis
cutat cele trei faze din ciclul 
violenţei în familie. Dacă nu 
ne dăm seama de acest ciclu şi pri

vim ca spectatori, putem fi amor
ţiţi într-o siguranţă falsă, a lipsei 
de acţiune.

Putem fi ispitiţi să credem că 
violenţa din partea unui membru al 
familiei contra altuia este întâmplă
toare ori este rezultatul irascibilităţii; 
sau că victimele au făcut ceva rău 
şi „au căutat-o“ .

Totuşi, când înţelegem ciclul 
acesta, gândim şi acţionăm diferit. 
Fără intervenţia unei persoane din 
afara familiei, violenţa va lua am
ploare, în loc să scadă. Va ajunge 
de o gravitate din ce în ce mai mare, 
în loc să scadă în intensitate. Este 
nevoie ca persoane iubitoare - care 
sunt în primul rând creştini consacraţi
- să ajute la oprirea violenţei.

în acest articol doresc să sub
liniez faptul că, în afară de ciclul 
violenţei, trebuie să fim conştienţi 
şi de spirala violenţei în familie.

Ciclul violenţei nu  este inde
pendent şi nu dispare de la sine în 
timp. Cercetările demonstrează clar 
că există o legătură între generaţii. 
Cu alte cuvinte, tiparul vio
lenţei se transmite de la o 
familie la alta. Uneori, is
toria violenţei în familie 
merge înapoi cu câteva 
generaţii. Abuzurile pot fi 
emoţionale, fizice, sexuale 
sau combinaţii ale acestora.

Agresorii au fost 
crescuţi în familii în care 
ei înşişi au fost agresaţi 
sau în care, adesea, au fost 
martori la abuzuri comise 
asupra altor membri ai fa
miliei. Abuzul şi violenţa 
sunt răspunsul obişnuit, 
curent, la dezamăgire, 
mânie, stres, la sentimente 
de neputinţă şi de slabă 
autoapreciere.

Alberta Mazat

Copiii care cresc în aceste fa
milii urăsc mediul acesta. Cu toate 
acestea, când îşi întemeiază pro
priul lor cămin, există o tendinţă 
puternică de a urma acelaşi model. 
Violenţa a fost modelul lor. Ei n-au 
învăţat să răspundă altfel. Şi astfel 
violenţa creşte sub form ă de spi
rală de la o generaţie la alta.

Ce ne învaţă 
comportamentul violent

Consecinţele violenţei în fami
lie sunt întinse şi distructive. Mulţi 
copii vor creşte nefiind în stare să 
creeze relaţii durabile şi care să le 
aducă mulţumire. Alţii vor mani
festa disfuncţii în viaţa conjugală 
şi probleme de sexualitate (inclu
siv promiscuitate şi prostituţie). 
Alţii vor avea suferinţe mintale şi 
fizice, intenţii sau încercări de 
sinucidere şi, în unele cazuri, de 
omor.

Spirala violenţei ia amploare 
de la o generaţie la alta, pentru că 
fiecare copil care creşte în această 
familie este afectat de virusul 
acesta. Numărul persoanelor afec

FAZA III 
Calmul 

(„luna de miere“ )

Figura 1: Ciclul violenţei

tate creşte pe măsură ce fiecare 
generaţie ajunge la maturitate şi în
temeiază noi familii, în care 
abuzul şi violenţa sunt o 
obişnuinţă. Spirala este ajutată şi 
promovată de alte împrejurări, în
tre care:

Faptul că violenţa e glorificată 
de către mass-media şi este descrisă 
în scop recreativ.

Educaţia necorespunzătoare a 
părinţilor, adică multe mame şi 
mulţi taţi nu ştiu să-şi exprime ne
plăcerea şi să pedepsească altfel 
decât lovindu-se unul pe altul şi 
lovindu-i pe copii.

Lipsa de comuniune într-o lume 
în care familiile care se mută des 
nu au ocazia să formeze legături 
strânse şi iubitoare cu vecinii. 
Legăturile cu vecinii nu numai că 
reduc stresul, dar tind şi să pro
moveze responsabilitatea.

Am putea adăuga faptul că 
drogurile şi alcoolismul con
tribuie la violenţa în familie, prin 
faptul că elimină reţinerea care ar 
putea opri uneori violenţa. In reali
tate însă, violenţa prosperă şi în 
lipsa abuzului de substanţe 
chimice.

Cum putem opri 
ciclul violenţei?

Ciclul violenţei poate 
fi oprit. însă, pentru aceasta, 
este nevoie de cunoştinţe 
şi de putere pe care o fa
milie, singură, nu le posedă.

Tradiţia socială de a 
nu ne amesteca în chestiuni 
familiale poate că nu deran
jează, când într-o familie 
lucrurile merg bine. Dar 
atunci când sunt prezente 
bătaia şi abuzurile, nein
tervenţia contribuie la izo
larea victimei şi la 
protejarea agresorului.

Neintervenţia este o 
cale prin care scuzăm

Curierul Adventist •  M ă  1997 13



abuzurile. Mesajul pe care 
îl primeşte agresorul (când 
abuzurile sunt cunoscute, 
dar nu se face nimic pen
tru a fi oprite) este că pur
tarea sa nu e chiar atât de 
gravă.

Dacă ne gândim că 
oprirea ciclului violenţei 
va pune capăt efectului 
creşterii ei sub form ă de 
spirală, ne dăm seama cât 
de importante sunt efor
turile stăruitoare de a eli
mina abuzurile şi bătaia 
din familiile noastre.

Cum putem opri ciclul 
violenţei? Să privim pe 
scurt căile specifice prin 
care se poate interveni.

• Intervenţia în 
prima fază, de acumu
lare a tensiunii

Educaţia este vitală.
Educaţia despre ce în
seamnă abuzul şi cum le afectează 
atât pe victime, cât şi pe autori îi 
poate ajuta pe membrii familiei să 
înţeleagă ce se întâmplă.

Trebuie să ne opunem negării 
şi minimalizării. Terapia poate 
ajuta o persoană abuzivă să-şi re
cunoască şi să-şi dea seama de 
nevoia de stăpânire de sine. De ase
menea, trebuie ca agresorul să-şi 
admită întreaga răspundere pentru 
violenţă; aceasta nu poate fi pusă 
pe seama victimei.

O persoană abuzivă trebuie să 
înveţe să aleagă un comportament 
neviolent.

Victima trebuie să înveţe că, dacă 
primeşte ajutor şi acţionează con
tra agresorului, aceasta nu în
seamnă că „destramă fam ilia", ci 
face un pas esenţial spre vinde
carea unei familii care este deja 
destrămată!

Educaţia nu trebuie limitată 
doar la principalii actori din 
această dramă (înşişi membrii 
familiei). B isericile, şcolile şi 
alte colectivităţi trebuie să aibă 
programe care să-i prevină pe 
toţi de acest rău, deoarece vio
lenţa in familie se întâlneşte între 
OF.neni din toate categoriile so
ciale, indiferent de starea econo- 
nică, rasa, religia, educaţia sau 
rangul lor.

Influenţe din afara fa
miliei, care favorizează 
violenţa

• înţelegerea 
greşită a rolului de 
„conducător44

• Pregătirea ne
corespunzătoare 
pentru rolul de 
părinte

• Mass-media 
prezintă 
violenţa
ca Fiind acceptabilă

• Abuzul 
de substanţe 
chimice

Figura 2: Spirala violenţei
• Intervenţia în a doua fază, 

a violenţei
Este esenţial ajutorul din 

afara familiei. Victimei trebuie să 
i se asigure un loc de refugiu şi tot 
sprijinul pe care îl pot oferi diferitele 
colectivităţi sau organizaţii so
ciale, bisericile şi prietenii.

Actul violent trebuie să fie adus 
la cunoştinţa autorităţilor compe
tente. Poliţia, personalul medical, 
preoţii sau pastorii, profesorii, 
prietenii - toţi trebuie să simtă că 
au obligaţia morală să admită exis
tenţa violenţei şi să n-o acopere.

Abuzul nu se opreşte de la sine. 
O persoană oficială sau altcineva 
trebuie să-i spună agresorului, cu 
autoritate: „Opreşte-te! Noi nu-ţi 
vom permite să te porţi aşa!“

Victimele trebuie să fie îndem
nate să plece şi să nu se întoarcă 
(acasă) până când cineva bine in
format şi cu autoritate nu evalu
ează situaţia şi crede că reunirea 
familiei nu prezintă pericole.

• Intervenţia în a treia fază, 
de calm

O înţelegere clară a ciclului 
violenţei trebuie să conducă 
acţiunile noastre. în a treia fază, 
când violenţa se opreşte şi agre
sorul este cuprins de remuşcări, 
este posibil ca atât victima, cât şi 
alte persoane să simtă atâta

uşurare, încât să fie 
cuprinse de o siguranţă 
falsă, a lipsei de acţiune.

Trebuie să înştiinţăm 
victimele că „luna de 
miere" nu durează mult 
în acest coşmar ciclic.
Ca şi în faza a doua, vic
timele trebuie să fie în
demnate să plece şi să nu 
se întoarcă acasă, până 
când cineva bine infor
mat şi cu autoritate nu

. . . evaluează situaţia şi con-
intervenţie sideră că reunirea famj.

liei se poate face în 
siguranţă.

Trebuie început trata
mentul. Acesta să in
cludă şedinţe indivi
duale, de grup şi cu fa
milia. Trebuie să aibă 
loc pe o perioadă de luni, 
poate chiar ani. Terapia 
de scurtă durată nu pro

duce o vindecare durabilă.
în timp ce tratamentul con

tinuă, familia extinsă, prietenii, 
preoţii sau pastorii, şcolile - toţi 
trebuie să ia parte la oferirea de 
ajutor şi sprijin care pot fi necesare.

Separarea de familie pentru un 
timp, în cursul tratamentului, îl va 
face pe agresor să se gândească la 
caracterul inacceptabil al purtării 
sale, aşa cum nu s-ar gândi nici
odată, dacă violenţa ar fi trecută cu 
vederea sau minimalizată.

Transmiterea de 
la o generaţie la 

următoarea

Transmiterea
neîmpiedicată

Transmi
terea în spi

rale din ce 
în ce mai 

mari

Este mai bine să prevenim!
Pentru copii foarte mici. Tre

buie să începem educaţia cu 
privire la purtarea corespunzătoare 
în familie de când copiii noştri 
sunt mici de tot. Este nevoie ca ei 
să crească nutrind sentimente bune 
faţă de ei înşişi şi simţind 
dragostea şi ajutorul din partea fa
miliei şi prietenilor.

Pentru copii. Trebuie să-i 
învăţăm pe copiii noştri să facă 
alegeri bune. De pildă, este nece
sar ca ei să înveţe cum să-şi ex
prime dezamăgirea şi mânia - dar 
să nu se lase stăpâniţi de ele.

Pentru adolescenţi şi tineri. In 
anii adolescenţei, începem să 
descoperim trăsăturile de personali
tate care pot duce la violenţă. Cer
cetările arată că în 30-40% din
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cazuri, bătaia în familie începe în 
timpul prieteniei.

Educaţia pentru recunoaşterea 
comportamentelor care duc la vio
lenţă este vitală. învăţarea unui 
mod eficient de comunicare cu cei 
de aceeaşi vârstă trebuie să facă 
parte din programa noastră şcolară.

Consilierea premaritală trebuie 
să înceapă atunci când prietenia 
devine serioasă, nu cu două luni 
înainte de nuntă. Multe probleme, 
care mai târziu vor produce 
dezamăgiri insuportabile, pot fi 
descoperite şi tratate acum.

Pentru cei căsătoriţi. Soţul şi 
soţia au nevoie de multe experienţe 
de îmbogăţire a vieţii lor conju
gale, pentru ca lucrurile să meargă 
bine în familia lor. Trebuie să 
înveţe cum să se angajeze în re
zolvarea pozitivă a conflictelor.

Este extrem de important să se 
înţeleagă felul în care mediul fa
milial poate contribui la purtarea 
violentă. Toţi trebuie să înţeleagă 
că studiul asupra ciclului violenţei 
reprezintă un mijloc de prevenire a 
violenţei.

Biserica poate îndeplini un rol 
important în prevenirea violenţei. 
Pastorii, împreună cu liderii de la 
conferinţe, uniuni, diviziuni şi Con
ferinţa Generală, trebuie să-şi asume 
răspunderea de a-i preveni pe 
membri de răul violenţei în familie 
şi apoi să ofere ajutor frăţietăţii.

Noi, ca membri, nu trebuie 
doar să vorbim cu entuziasm în 
favoarea acestui fe l de ajutor, ci 
să fim  şi activi în a-l susţine.

Ca membri ai familiei şi ca 
urmaşi ai Domnului Hristos, avem 
o chemare înaltă. Apostolul Pavel 
o exprimă astfel: „Fiecare din voi 
să se uite nu la foloasele lui, ci şi 
la foloasele altora“ (Fii. 2,4).

Da, suntem păzitorii fratelui 
nostru, ai sorei noastre şi ai copi
ilor noştri, suntem ajutoarele şi 
susţinătorii lor. Dacă lucrăm împre
ună pentru eliminarea ciclurilor şi 
a spiralelor violenţei, acţionăm în 
Numele Tatălui nostru din cer pen
tru fiecare dintre aceşti foarte neîn
semnaţi membri ai familiei Sale.

Alberta Mazat a condus pentru mulţi 
ani departamentul de terapie f a 

milială la Universitatea Loma Unda.

Adventist Review, 8 februarie 1996

Iţi scriu /  (con tinuare  d in  pag. 10)

Planeta noastră s-a rupt de 
împărăţia lui Dumnezeu. S-a dezbi
nat. Familiile, seminţiile, neamurile 
s-au dezbinat. Religiile, inclusiv 
creştinismul, s-au dezbinat. Bise
ricile protestante s-au dezbinat. 
Bisericile neopro- 
testante s-au 
dezbinat. Acum, 
suntem martorii 
unor fărâmiţări pe 
care mintea sănă
toasă deja nu le 
mai poate urmări, 
nici justifica.
Apostolul spunea:
„Purtăm... cu 
noi... omorârea 
Domnului Isus, 
pentru ca şi viaţa 
lui Isus să se 
arate în trupul 
nostru“ (2 Cor.
4,10). De unde' 
ideea de ucideri 
sau sinucideri în 
masă, motivate 
religios? Ce 
duhuri îi inspiră 
pe oameni ca să 
simtă, să gân
dească şi să pro
cedeze cu totul 
contrar ideii de 
bază a creştinismului biblic?

Da, trebuie să admitem şi con
trariul: că există azi un puternic 
curent de unire promovată la nive
lurile cele mai înalte. Totuşi, nu 
modalităţile omeneşti - religioase, 
politice, economice, educaţionale, 
umanitare sau forţa brută - vor 
putea stinge vrăjmăşia. Vrăjmăşia, 
sub diverse motivaţii şi denumiri, 
persistă.

Personal, sunt membru al unei 
biserici pe care cei din jur o identi
fică - în mod cumulativ - prin de
numirea „adunarea pocăiţilor11. 
Pentru clarificare se mai adaugă, 
eventual, că aceştia sunt pocăiţi de 
un fel sau pocăiţi de alt fel. Dar 
dacă eu, pocăitul de un fel, vizitez 
o comunitate tot de pocăiţi, dar de 
alt fel, în clipa în care sunt re
cunoscut, deja aud: „Atenţiune, 
lup!“ Aceasta este realitatea.

Şi nu numai creştinismuj, nu 
numai organizaţii creştine sunt

dezbinate între ele, ci şi membrii 
acestora. Cât de mare nevoie este 
deci să se vestească Evanghelia 
veşnică în tot contextul ei din Apo- 
calipsa 14,1-12! De ce este privit 
ca fiind lup cineva care, dacă i s-ar 
da cuvântul, nu ar vorbi altceva, 

decât „Descope
rirea lui Isus Hris
tos, pe care l-a 
dat-o Dumne
zeu... şi le-a 
facut-o cunoscut, 
trimiţând prin 
îngerul Său la 
robul Său, Ioan, 
care a mărturisit 
despre Cuvântul 
lui Dumnezeu" 
(Apoc. 1,1-3). Şi 
acest zis lup va 
vorbi unor 
oameni care, în 
mod sincer şi 
deschis, de altfel, 
s-au pocăit, îl 
iubesc pe Mântu
itorul, doresc ca 
viaţa Lui să se 
arate în trupul lor, 
îşi declară dorinţa 
de unitate creş
tină, dar nu pot as
culta cuvintele 
Tatălui, ale Fiului, 

'le  îngerului, ale apostolului. Cine 
i-a î_Tiecat?

Păcatul dezbinării este o taină. 
Izvorul ei este vrăjmăşia. Iată 
soluţia unică, ţinută ascunsă, dar 
descoperită în Evanghelia crucii: 
este un trup frânt, atârnat pe lemn, 
suferind din iubire toată vrăjmăşia 
lumii! El duce în moarte vrăjmăşia, 
unind astfel atât pe cei doi, cât şi 
milioanele de pe glob, aducându-i 
aici, în „Pacea noastră", ca pe 
nişte fraţi care păzesc poruncile lui 
Dumnezeu şi credinţa în - şi a lui - 
Isus (vezi Apoc. 14,12).

Să nu admitem oare, să nu 
răsplătim cu iubirea noastră sau să 
nu acceptăm să fim în trupul Lui 
sfânt, dacă El ne-a iubit atât de 
mult, încât Şi-a dat viaţa pentru 
noi, socotindu-ne prietenii Săi?

Dezideriu Faluvegi este profesor la In 

stitutul Teologic Adventist.

Păcatul dezbinării 
este o taină. Izvo
rul ei este vrăjmă
şia. Iată soluţia 
unică, ţinută as
cunsă, dar desco
perită în Evanghe
lia crucii: este un 
trup frânt, atârnat 
pe lemn, suferind 
din iubire toată 
vrăjmăşia lumii!
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1997 -  ANUL SĂNĂTĂŢII Şl VINDECĂRII

Sclavagism antic şi modem
A

lexandru Macedon a fost 
proclamat rege în anul 
336 î.Hr., la vârsta de nu
mai 20 de ani. Inteligent şi plin de 
energie, câştigă victorii răsună

toare, cucerind într-un timp record 
Siria, Fenicia şi Egiptul. Armata 
lui Alexandru învinge Babilonul, 
Susa şi Persepolis, intrând în 
posesia imensului tezaur al Persiei, 
încărcat pe 2.000 de catâri şi pe 
3.000 de cămile. Cuceririle con
tinuă. Ecbatana, Parţia şi Bactriana 
cad una câte una. După campania 
uriaşă, Alexandru trece dincolo de 
graniţele Indusului, iar puternicul 
regat al lui Poros este supus şi el.

Planurile lui ambiţioase vizau 
extinderea în continuare a imperiu
lui său, în toate direcţiile: spre 
Marea Caspică, spre ţinuturile 
Arabiei, spre Galia, Sicilia, Iberia 
şi Cartagina. Dar, după cum rela
tează istoricul Plutarh, la scurt 
timp după moartea lui Hefaistion, 
unul dintre comandanţii mace
doneanului, „Alexandru a părăsit 
jalea şi iarăşi a început să 
benchetuiască. Abia terminase 
ospăţul strălucit dat în cinstea lui 
Nearh (un alt comandant al lui 
Alexandru), şi, pe când se îmbăia, 
a venit un med şi l-a poftit să 
petreacă la el acasă. Alexandru s-a 
dus. Şi, bând aici toată noaptea şi 
ziua următoare, începu să aibă 
călduri11. Un alt istoric, Aristobul, 
spune că Alexandru, care suferea 
de malarie, „a  băut mult vin şi a 
murit la treizeci ale lunii daisos". 
Alexandru cel Mare, care a cucerit 
aproape întreaga lume, cade răpus 
de o patimă, pentru că n-a fost în 
stare să se cucerească pe sine. 
împăratul căruia i s-au supus 
nenumărate popoare a murit el 
însuşi ca sclav al viciului ne
cruţător al beţiei.

După mai mult de două 
milenii, ştiinţa şi tehnica modernă 
ne-au permis să cucerim chiar o 
parte din spaţiul cosmic. Şi totuşi

Valentin Nădăşan

noi, oamenii, suferim grele şi 
repetate înfrângeri în lupta cu noi 
înşine. Mulţi dintre oamenii de 
astăzi recurg la droguri şi la alcool 
pentru a dobândi plăceri sau pen
tru a scăpa de neplăceri. Este im
portant să fim conştienţi că nici 
oamenii religioşi nu sunt imuni 
faţă de aceste substanţe. Este vital 
să ne dăm seama că, deşi nu trăim 
în Antichitate, asta nu înseamnă 
automat că am scăpat de epoca 
sclavagistă. Cât de tragic este că 
există un sclavagism modem, al 
cărui spectru planează asupra noas
tră, a tuturor!

„Satana ia lumea în captivitate 
prin folosirea alcoolului şi tutunu
lui, a ceaiului şi cafelei. Mintea 
dată de Dumnezeu, care ar trebui 
menţinută limpede, este pervertită 
prin folosirea narcoticelor. Creierul 
nu mai este în stare să disceamă 
corect. Vrăjmaşul stăpâneşte.11 (Ellen 
White, Temperance, pag. 17)

Mulţi dintre noi tindem să re
curgem la obiceiuri acceptate de 
societate, cum ar fi munca sau 
sporturile; alţii cădem în capcana 
consumului excesiv de alimente, a 
practicării într-un mod nesănătos a 
unor ritualuri religioase sau ne 
lăsăm seduşi de gustul ameţitor al 
puterii, al succesului. Experţii 
susţin că orice obicei care împinge

relaţiile în planul al doilea sau care 
subminează o viaţă fericită, echili
brată, este în esenţă o stare de de
pendenţă. Citiţi tabelul de mai jos, 
pentru a constata cât de lungă şi 
variată este lista factorilor care pot 
duce la dependenţă.

De obicei, dependenţa este o 
boală care trece prin patru faze.

Faza 1: Stadiul descoperirii
Mai întâi, s-ar putea să avem 

doar o experienţă ocazională cu 
substanţa sau cu trăirea respectivă - 
de exemplu, o masă copioasă, lu
crul peste program la un proiect 
urgent, plăcerea succesului prin 
exercitarea puterii asupra altora. 
Experienţa aduce o stare de bună 
dispoziţie. Dacă suntem suscepti
bili şi dacă trăirea este puternică, 
este foarte probabil că vom dori 
din nou acea experienţă .

Faza 2: Stadiul căutării
în acest stadiu, ne obişnuim cu 

folosirea repetată a substanţei sau 
activităţii respective. S-ar putea să 
ne dăm seama că, pe termen lung, 
ceea ce facem nu este bine; dar, de 
dragul plăcerii, ne ignorăm convin
gerile.

Faza 3: Stadiul preocupării
în această fază, ne construim 

un sistem de argumente logice, ca 
să ne apărăm de orice încercare,

Factori care pot crea o stare de dependenţă

1. Alcoolul 13. Relaţiile interpersont
2. Tutunul 14. Exerciţiul fizic
3. Alte droguri 15. Perfecţionismul
4. Banii 16. Munca
5. Jocurile de noroc 17. Cariera
6. Cumpărăturile 18. Succesul
7. Colecţionarea 19. Religiozitatea
8. Alimentaţia 20. Curăţenia
9. Silueta 21. Ordinea

10. Sexul 22. Dorinţa de aprobare
11. Pornografia 23. Puterea, autoritatea
12. Perversiunile sexuale
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din afară sau dinăuntru, de a ne aver
tiza sau de a înlătura obiceiul dis
tructiv. Astfel, în loc să încercăm 
să ieşim din starea de dependenţă, 
facem eforturi să o integrăm, să o 
asimilăm. Tot în această fază, apare 
din ce în ce mai pregnant izolarea 
de prieteni şi de rude apropiate.

Faza 4: Stadiul obsesiv - 
coercitiv

In acest stadiu, nu ne mai inte
resăm nici de noi înşine, nici de 
cei din jurul nostru. Eliberarea de 
suferinţa fizică sau psihologică de
vine singura preocupare. Căutăm 
experienţa pentru a evita simpto- 
mele de deprimare în urma pierderii 
plăcerii. Comportamentul suferă mo
dificări dramatice şi, de obicei, în 
absenţa intervenţiei, va duce la moarte.

Dependentul nu trăieşte tot 
acest proces de unul singur. Toţi 
cei din jurul lui sunt afectaţi. Se 
poate întâmpla foarte uşor să fim 
angrenaţi într-o stare numită 
,,codependenţă“ . în aceste situaţii, 
ajungem să-l tratăm pe cel ,,drag“ 
ca pe un obiect, încercând să-l ma
nipulăm, să-l conducem, să 
reparăm urmările greşelilor lui, 
într-un mod obsesiv, coercitiv. Din 
nefericire, eforturile noastre nu vor 
schimba persoana dependentă, ci, 
dimpotrivă, o vor ,,ajuta" să-şi 
continue obiceiul distructiv.

Valorile promovate de socie
tatea noastră favorizează compor
tamentul dependent. Căutarea 
plăcerilor, a bunurilor materiale, 
viaţa lipsită de dureri, de suferinţă 
sau de griji, succesul şi puterea 
sunt doar câteva dintre cele mai 
reprezentative valori după care a 
ajuns să tânjească lumea de azi. 
Aceste valori sunt, de fapt, un teren 
favorabil apariţiei dependenţei. Cu 
cât ne lăsăm mai mult cuceriţi de 
mirajul abundenţei, cu atât suntem 
mai expuşi riscului de a ceda de
pendenţei.

Experţii descoperă tot mai multe 
dovezi ale faptului că experienţele 
dureroase din copilărie pot predis
pune la o susceptibilitate mărită 
faţă de dependenţă, lucru care s-a 
observat mai întâi la copiii al
coolicilor. Dintre factorii care pot 
duce la un risc crescut de apariţie a 
dependenţei, cei mai cunoscuţi

sunt următorii: părinţi toxicomani, 
alcoolici; violenţă fizică, emoţio
nală sau sexuală; absenţa de lungă 
durată a unuia sau a ambilor 
părinţi; stările conflictuale, tensi
unile prelungite în familie. Cei 
care au trăit astfel de episoade 
amare în copilărie deprind meca
nisme neadecvate de rezolvare a 
conflictelor sau a problemelor, de
venind nişte copii-adulţi. Recupe
rarea din starea de dependenţă 
presupune, în aceste cazuri, identi
ficarea şi vindecarea vechilor răni 
din copilărie.

Pentru a evalua în ce măsură 
sunteţi un copil-adult şi, implicit, 
aveţi o predispoziţie mărită la de
pendenţă, răspundeţi cât mai atent 
la întrebările din careul de mai jos.

Evanghelia este o veste bună şi 
pentru aceia dintre noi care 
suferim de oricare dintre formele

de dependenţă. De fapt, Domnul 
Isus Hristos a avut ca prim obiec
tiv şi eliberarea robilor (vezi Luca 
4,18). Dependenţa de diferite 
droguri sau activităţi este de fapt o 
robie, o sclavie şi un jug. Dar 
vestea cea bună este că Dumnezeu 
ne poale elibera din captivitate.

Totuşi, eliberarea nu este in
stantanee, ci, dimpotrivă, este un 
proces de durată. Refacerea vieţii, 
din temelii, presupune întemeierea 
pe baze sănătoase a relaţiei noastre 
cu Dumnezeu şi cu semenii noştri, 
dezvoltarea cinstei şi a adevăratu
lui respect faţă de sine şi faţă de 
ceilalţi, adoptarea de noi valori şi 
principii care promovează 
sănătatea, identificarea compor
tamentului care predispune la de
pendenţă şi evitarea consecventă a 
factorilor care favorizează reve
nirea la viaţa veche, acceptarea

Lista de întrebări care urmează poate f i utilă în cazul în care 
bănuiţi că familia din care proveniţi a fost disfuncţională:

1. Mă simt deseori izolat şi mi-e teamă de oameni, mai ales de 
persoane sus-puse?

2. M-am observat căutând aprobarea celorlalţi, până la pierderea 
propriei mele identităţi?

3. Mă tem în mod exagerat de persoanele mânioase şi de criticile 
la adresa mea?

4. Simt deseori că sunt o victimă în relaţiile mele personale sau 
de serviciu?

5. Simt uneori că am un simţ prea dezvoltat al responsabilităţii, 
care mă face cu uşurinţă să fiu preocupat de alţii mai mult decât de 
mine însumi?

6. îmi este greu să-mi recunosc greşelile şi responsabilitatea pe 
care o am faţă de mine însumi?

7. Am simţăminte de vinovăţie atunci când iau poziţie în fa
voarea drepturilor mele, în loc să cedez în favoarea altora?

8. Mă simt dependent de stările emoţionale pozitive sau de dis
tracţii?

9. Confund dragostea cu mila şi tind să iubesc persoanele de care 
mi-e milă?

10. îmi este greu să-mi recunosc sau să-mi exprim simţămintele, 
cum sunt cele de bucurie şi de fericire?

11. Mă judec prea aspru?
12. Simt că am o imagine proastă despre mine?
13. Mă simt deseori părăsit în cursul relaţiilor mele cu alte per

soane? ̂  \
14. In relaţiile mele cu alţii, am tendinţa să reacţionez, în loc să 

acţionez?
Dacă aţi recunoscut m ele dintre problemele prezentate despre 

copilul-adult, luaţi măsuri. Cu ajutond lui Dumnezeu şi cu sprijinul 
celorlalţi oameni, mulţi copii-adulţi descoperă realitatea unei ma
turităţi fericite, sănătoase, pentru că au găsit vindecare pentru copilul 
ascuns în ei.
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ajutorului din partea semenilor şi a 
lui Dumnezeu.

Recuperarea pretinde trecerea 
la acţiuni hotărâte, care includ de- 
toxificarea organismului, încetarea 
consumului substanţei care a creat 
dependenţă, tratamentul şi vinde
carea, prin implicarea într-un pro
gram coerent bine structurat, 
primind asistenţă de specialitate, 
precum şi prin participarea ulte
rioară în gmpe de sprijin, în ve 
derea refacerii de durată.

Sora White îi sfătuieşte astfel 
pe cei ispitiţi, care se luptă să se 
elibereze din lanţurile robiei: 
„Mergeţi la Domnul pentru ajutor. 
Mergeţi la cei despre care ştiţi că îl 
cunosc, II iubesc şi se tem de Dum
nezeu şi spuneţi-le: ’Luaţi-mă 
în grija voastră, pentru că Sa
tana mă ispiteşte teribil,..
Ţineţi-mă în fiecare clipă 
alături de voi, până când voi 
avea mai multă putere ca să 
rezist ispitei’" (HridLpag.
104).

Cel mai eficient program 
de recuperare recunoscut pe 
plan mondial este cel al aso
ciaţiei Alcoolicii Anonimi.
Toţi trebuie să cunoaştem 
principiile fundamentale ale 
acestui program, cu atât mai 
mult cu cât el are baze biblice, 
uşor de descoperit. Cei. doi
sprezece paşi ai programului 
de recuperare pot fi grupaţi în 
cinci etape.

I. Predarea
1. Admitem că am fost 

fară putere asupra alcoolului, 
că viaţa noastră a devenit ne
controlabilă.

2. Am ajuns la convingerea că 
o putere mai mare decât noi înşine 
ar putea să ne redea integritatea.

3. Luăm hotărârea să ne 
predăm voinţa şi viaţa în grija lui 
Dumnezeu, potrivit înţelegerii pe 
care o avem despre El.

II Mărturisirea şi pocăinţa
4. Facem un inventar moral, o 

cercftere de sine amănunţită şi 
rigi.ioasă.

5. Ne recunoaştem în mod con
cret greşelile, în faţa lui Dum

nezeu, în faţa noastră şi în faţa 
unei alte fiinţe omeneşti.

6. Suntem pregătiţi pe deplin 
ca Dumnezeu să îndepărteze toate 
aceste defecte de caracter.

7.11 rugăm cu umilinţă pe 
Dumnezeu să îndepărteze toate 
slăbiciunile noastre.

III. împăcare şi reparare
8. Facem o listă cu toate per

soanele cărora le-am greşit şi sun
tem dispuşi să reparăm răul pe 
care li l-am făcut.

9. Reparăm în mod direct daunele 
produse acestor oameni, atât cât 
este posibil, cu excepţia acelor si 
tuaţii în care a face acest lucru 
le-ar dăuna lor sau altor persoane.

IV. Creştere continuă
10. Continuăm să facem inven

tarul personal şi recunoaştem în 
mod prompt orice greşeală.

11. Căutăm, prin rugăciune şi 
meditaţie, să îmbunătăţim legătura 
noastră conştientă cu Dumnezeu, 
aşa cum II înţelegem, rugându-L 
doar să ne ajute să cunoaştem voinţa 
Sa pentru noi şi să ne dea putere ca 
s-o aducem la îndeplinire.

V. împărtăşire şi slujire
12. Având o experienţă spiritu

ală ca urmare a acestor paşi, încer

căm să ducem acest mesaj şi altora 
şi să practicăm aceste principii în 
toate problemele noastre.

Isus, puterea şi exemplul 
nostru

„Fratele nostru mai mare... 
priveşte la fiecare suflet care îşi în
toarce faţa spre El, recunoscân- 
du-L ca Mântuitor. El cunoaşte din 
experienţă care sunt slăbiciunile 
omului, care sunt nevoile lui şi în 
ce constă puterea ispitelor noastre, 
pentru că El a fost ispitit în toate 
lucrurile ca şi noi, dar fără să 
păcătuiască (vezi Evrei 4,15). El 
veghează asupra ta ...“ (Ibicl, pag. 
120).

Isus este puterea care ne elibe
rează când suntem prinşi în 
robia oricărui obicei rău. Tot 
"El ne este şi Exemplul, atunci 
când vrem să-i ajutăm, la 
rândul nostru, pe cei care^ 
doresc aceeaşi eliberare. în 
legăturile noastre cu cei prinşi 
în captivitatea unor patimi, 
suntem îndemnaţi să fim „răb
dători şi înţelegători".

„Nu vă gândiţi la înfăţişa
rea respingătoare, ci la viaţa 
preţioasă, pentru a cărei răs
cumpărare a murit Domnul 
Isus. Pe măsură ce beţivul îşi 
dă seama de propria stare de 
degradare, faceţi tot ce vă stă 
în putinţă ca să-i arătaţi că 
sunteţi prietenul lui. Nu rostiţi 
cuvinte de dezaprobare. Nu 
lăsaţi ca vreo faptă sau vreo 
privire să exprime reproş sau 
aversiune. Este foarte proba
bil ca sărmanul suflet să se 
blesteme. Ajutaţi-1 să se 
ridice. Spuneţi-i cuvinte care 

să-i încurajeze credinţa. Căutaţi să 
întăriţi fiecare trăsătură bună din 
caracterul său. învăţaţi-1 să tindă 
spre înălţime. Arătaţi-i că este posi
bil să trăiască şi el în aşa fel, încât 
să câştige respectul semenilor săi. 
Ajutaţi-1 să vadă valoarea talen
telor pe care le-a primit de la Dum
nezeu..." (Ibid., pag. 127-128)

Dr Valentin Nâdâşan este directorul 

departamentului Sănătate şi Tem- 
peranţă fn Conferinţa Transilvania 

de Sud.
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Interviu

Transplantul cardiac - un miracol
Interviu cu dr. Leonard Bailey, de la Universitatea Loma Linda

Dr. Bailey, sunteţi o personali
tate în domeniul transplantului car
diac la copii. Numele dv. era cunos
cut în România încă de pe vremea 
regimului comunist. Puteţi să ne 
spuneţi cum aţi devenit specialist 
în acest domeniu atât de fascinant?

Dumnezeu m-a binecuvântat - 
acesta este primul răspuns la între
bare. încă din tinereţe, am fost pre
ocupat de posibilitatea corectării 
bolilor corectabile la copii. Am avut 
posibilitatea să lucrez pentru un 
timp la un spital de copii din Cana
da, unde am dobândit multe dintre 
deprinderile necesare. Acolo mi-am 
dat seama că întotdeauna există un 
grup de copii pentru care nu se poate 
face nimic.

De asemenea, eram preocupat, 
de multă vreme, de ideea transplan
tului de inimă. încă înainte ca dr. 
Christian Bamaard să fi efectuat 
primul transplant cardiac din istorie, 
eram la curent cu cercetările în 
domeniu, iar în timpul studenţiei, 
am folosit multe ore în laboratorul 
de transplant cardiac. A fost o pasi
une care nu m-a părăsit niciodată şi, 
de îndată ce am început să lucrez cu 
copiii, mi-am dat seama că transplan
tul ar putea fi un ajutor vital pentru 
mulţi copii, la fel cum este pentru 
adulţi.

După terminarea specializării, 
m-am întors la Universitatea din 
Loma Linda, unde mi s-a acordat 
privilegiul de a lucra în laborator şi 
de a-1 dezvolta în aşa fel, încât să se 
poată efectua transplanturi cardiace 
experimentale pe animale de labora
tor. Am efectuat cca 400 de transplan
turi de acest fel, aşa încât, în mo
mentul în care am efectuat primul

Dr. Leonard Bailey este şeful secţiei 
de chirurgie la Centrul Medical al Uni
versităţii Loma Linda (LLUMC), în Cali
fornia. In urmă cu 13 ani, dr. Bailey a 
efectuat o operaţie istorică, transplantând 
inima unei maimuţe (pavian) în pieptul 
lui Baby Fae. Nou-născutul a trăit 21 de 
zile după operaţie.

Această operaţie a condus la un întreg 
program de transplant cardiac la copii, al 
LLUMC.

transplant cardiac uman, cunoşteam 
tehnica foarte bine.

Câte transplanturi de inimă la 
copii aţi efectuat până în prezent?

Am efectuat cca 300 transplanturi 
cardiace la copii, dintre care aproxi
mativ o treime la nou-născuţi, în 
primele ore sau zile după naştere.

Câţi dintre aceşti copii trăiesc?
Peste 80% au supravieţuit ope

raţiei şi trăiesc şi astăzi. Avem mo
tive foarte serioase să credem că 
aproximativ 80% dintre aceşti copii 
vor supravieţui la 10 ani după ope
raţie. De fapt, în cazul copiilor, se 
consideră că aceia care supravieţu
iesc timp de un an după efectuarea 
transplantului au mari şanse să tră
iască o viaţă normală după aceea.

Aveţi experienţe şi în domeniul 
transplantului cardiac la adulţi?

încă de la început, Universitatea 
Loma Linda a avut un program de 
transplant cardiac pentru adulţi. De 
fapt, în aceeaşi lună în care am efec
tuat primul transplant cardiac la 
copil, am efectuat şi primul trans
plant de inimă la un adult. Cu toate 
acestea, niciodată nu am avut un pro
gram extins de transplant cardiac 
pentru adulţi, în mare măsură pentru 
că există numeroase alte centre de 
transplant cardiac pentru adulţi în sta 
tul California şi în alte state din S.U.A. 
Am ales să ne investim energiile 
acolo unde era nevoia cea mai mare.

Vă amintiţi cea mai dificilă 
operaţie de transplant cardiac pe 
care aţi efectuat-o?

Trebuie să mărturisesc că nu. 
Desigur că există situaţii speciale, cu 
solicitări speciale. Probabil că unii 
consideră că primul transplant a fost 
cel mai dificil, dar, aşa cum v-am 
spus, intervenţia a fost aproape o ru
tină, după sutele de transplanturi pe 
care le efectuasem la animale de 
laborator.

Cele mai dificile transplanturi 
sunt cele efectuate la copii care au 
avut numeroase intervenţii chirurgi
cale anterioare, pentru afecţuni 
cardiace incurabile, şi care, în cele

din urmă, ajung să beneficieze de un 
transplant. Uneori, cutia toracică a 
acestor copii a fost deschisă chirurgi
cal de trei-patru ori înainte şi este o 
adevărată performanţă să ajungi la 
inimă prin aderenţele şi cicatricele care 
se formeză după asemenea intervenţii.

Există, de asemenea, copii care 
suferă de situs inversus, adică de o 
anomalie congenitală în care or
ganele interne sunt dipuse exact in
vers - inima în dreapta, ficatul în 
stânga etc. Este foarte greu să 
găseşti organe de schimb pentru 
aceşti copii - cel mai adesea trebuie 
să modifici un organ standard şi să-l 
adaptezi pentru a se potrivi în corpul 
copilului cu situs inversus. Mă grăbesc 
însă să adaug că, în toate aceste re
alizări deosebite, meritul şi lauda nu 
ne aparţin nouă, ci Celui Atotputernic, 
care îşi face simţită prezenţa prin 
noi şi prin această instituţie.

Mă bucur că discuţia a pătruns 
în domeniul spiritual, pentru că ul
tima întrebare pe care doresc să vi-o 
pun ţine de acest tărâm: Există ceva 
special pe care experienţa dv. de spe
cialist în transplantul cardiac v-a 
învăţat despre Dumnezeu?

Ei bine, dacă cineva mai are 
vreun dubiu cu privire la existenţa 
lui Dumnezeu sau la puterea Celui 
Atotputernic, acea persoană ar trebui 
să asiste la efectuarea unui trans
plant cardiac, pentru că întreaga in
tervenţie este un miracol. Nu este 
vorba numai de un miracol tehnic şi 
fiziologic, ci şi de un miracol al 
legăturilor interumane. Faptul că o 
familie îndurerată se poate despărţi 
de copilul lor născut neviabil din 
cauza lipsei creierului sau a altei 
malformaţii congenitale grave, donân- 
du-i inima unui alt copil, care are 
nevoie de ea pentru a supravieţui, 
scoate la iveală ceea ce are mai bun 
fiinţa omenească atunci când se 
raportează la Creator. Acesta este, 
cred, lucrul cel mai important pe 
care l-am învăţat în ce priveşte 
legătura dintre transplantul cardiac 
la copil şi credinţa în Dumnezeu.

dr. Gily lonescu
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Convenţia cadrelor sani
tare medii din România.
In perioada 22-25 iunie 
a.c., va avea loc, la Brăila, 
Convenţia cadrelor sani
tare medii adventiste din 
România, cu participare 
internaţională.

Tema de bază: „Creşti
nismul şi nursing-ul“ . Vor 
participa: Caria Gober, de 
la Universitatea Loma Linda, 
dr. Chung Lee, de la Wei- 
mar Institute, S.U.A., şi 
dr. Jochen Hawlitschek.

Cei care nu şi-au anun
ţat participarea sunt rugaţi 
să o facă urgent, printr-o 
scrisoare trimisă pe adresa: 
Şcoala Sanitară Postliceală 
Adventistă, Bd. Indepen
denţei nr. 206, Brăila 
6100. Pe aceeaşi adresă, 
se va trimite şi suma ne
cesară pentru înscriere 
(50.000 lei). Convenţia 
este aprobată de Minis
terul Sănătăţii.

Tabără de vară. între 1 
iulie şi 15 septembrie, va 
funcţiona din nou Tabăra de 
vară a evangheliştilor cu li
teratură (TAVEL), în condi
ţii de confort îmbunătăţit. 
Aşteptăm înscrierea la con
ferinţe şi uniune a dorito
rilor de a petrece câteva zile 
de odihnă şi înviorare la poa
lele Munţilor Făgăraş: 
evanghelişti cu literatură, fa
miliile lor, precum şi alte 
persoane interesate, în 
limita locurilor disponibile. 
Costul pe zi pentru fiecare 
persoană este de aproxima
tiv 20.000 de lei (în funcţie 
şi de evoluţia preţurilor), 
pentru care se oferă 3 mese, 
cazare şi participare la ex
cursii, sport, prelegeri şi 
dezbateri interesante, plim
bări în natură etc.

In perioada 1-10 iulie, 
în tabără, departamentele 
Evanghelizare şi Activităţi 
laice organizează cursuri de 
formare şi perfecţionare, cu 
lectori excepţionali din ţară 
şi din străinătate.

Stilul de viaţă adven
tist adoptat de o comu
nă din Argentina. Locu
itorii din Villa Libertador,
San Martin, Argentina, au 
votat ca să fie interzisă folo
sirea alcoolului şi tutunului, 
acţiune bazată pe învăţătu
rile despre sănătate ale bise
ricii adventiste. Localitatea 
are 5.000 de locuitori şi în 
ea se găsesc Sanatoriul şi Spi
talul Adventist River Plate, 
renumit pentm tratamentele 
balneare, şi Universitatea 
Adventistă River Plate, cu 
2.000 de studenţi.

Şaizeci la sută dintre lo
cuitorii comunei au votat în 
favoarea interzicerii totale a 
consumului de alcool şi de 
tutun, în cadrul unei cam
panii pentru sănătatea crapu
lui şi a sufletului. Deşi nu 
toţi locuitorii comunei sunt 
de acord cu noile reguli, se 
pare că ei sunt dispuşi să le 
respecte.

Spre deosebire de multe 
centre universitare din lume, 
în Villa Libertador tinerele 
nu poartă mini, iar tinerii nu 
poartă părul lung. Jocurile 
video, loteriile şi discotecile 
au fost, de asemenea, in
terzise, iar la posturile de ra
dio se cântă numai muzică 
clasică şi tradiţională.

Cele mai bune pro
duse alimentare ale 
anului. Compania Alimen
tară Adventistă Nutana, din 
Suedia, a primit premiul 
pentru cele mai bune pro
duse de sănătate ale anului, 
în timpul Zilelor anuale de 
promovare a sănătăţii, care 
au avut loc între 13 şi 15 
septembrie 1996, la Stock- 
holm, o dată cu Expoziţia 
de produse de sănătate.

E UD, N ew s  ltem s,

1 octom brie  1996

Comitetul pentru Ame
rica Latină audiază o 
conferinţă despre viaţa 
religioasă din regiune.
„Declinul marxismului şi re
naşterea religiei în America 
Latină“ a fost titlul unei 
conferinţe prezentate de dr.

Jim Zackrison, directorul de
partamentului de lucrare per
sonală de la Conferinţa Ge
nerală, în faţa Comitetului 
pentru America Centrală, 
un grup de profesionişti din 
guvernul Statelor Unite, 
care se ocupă de problemele 
Americii Latine. Comitetul 
este compus din reprezen
tanţi de la Departamentul de 
Stat şi de la alte organizaţii 
guvernamentale, precum şi 
din personalităţi militare 
preocupate de problemele 
Americii Latine.

Dr. Zackrison a lucrat 
timp de 20 de ani în Ameri
ca Latină. „Aceasta a fost o 
ocazie unică de a prezenta 
aspecte ale activităţii şi rolu
lui Bisericii Adventiste pe 
scena religioasă din Ameri
ca Latină.“ , a spus Zackri
son. El a fost invitat să 
devină membru al Comitetu
lui şi să revină cu alte con
ferinţe despre subiecte 
privitoare la religie şi socie
tate în America Latină.

EU D ,  N ew s ltem s,

15 ianuar ie  1997

La 93 de ani, a încetat 
din viaţă Glen Coon.
Fratele Coon a lucrat timp 
de 60 de ani ca pastor şi a 
scris peste 20 de cărţi, din
tre care Calea spre inimi 
este cea mai cunoscută.

A d v e n tis t R eview ,

2 1  fe b ru a r ie  1997

Reţeaua adventistă de 
comunicaţii globale.
Sub influenţa rezultatelor re
marcabile ale programului 
NET "96, Biserica Adven
tistă se pregăteşte pentru o 
utilizare masivă a transmisi
ilor prin satelit. Comitetul 
de primăvară al Conferinţei 

| Generale a hotărât formarea 
| Reţelei adventiste de comu

nicaţii globale (RACG). 
Personalul RACG va oferi 
sprijin tehnic şi logistic or
ganizaţiilor şi instituţiilor 
bisericii, pentru proiecte 
care să unifice producerea 
şi transmisia emisiunilor 
prin satelit în lumea în
treagă.

In fruntea noului orga-
i nism a fost desemnat fr.

Brad Thorp, care a lucrat ca 
director al Institutului de 
Evanghelizare al Diviziunii 
Euro- Africa.

A d v e n tis t  R ev iew , 8 mai 1997

Un efect neaşteptat al 
lucrării colportorilor.
Până nu demult, la Făgăraş 
se vindea doar pâine albă şi 
pâine de casă - tot albă. De 

j când colportorii au străbătut 
oraşul şi au vândut cărţi de 
sănătate, se manifestă un in
teres tot mai mare pentru 
pâine integrală (neagră) şi 
pâine graham. (M. Ganea)

S  \
Primul program de Biblie în limba 

română pe calculator!
Biblecor V.3.0 pentru WINDOWS 3.x/WIN 95
• Conţine tot textul biblic (traducerea Comilescu).
• Afişează orice text biblic cu caractere româneşti, atât pe 

ecran, cât şi la imprimantă.
• Oferă funcţii complexe de căutare a cuvintelor şi 

frazelor în tot textul sau într-un domeniu selectat.
• Exportă pasaje biblice şi rezultatele căutării virtual în 

orice format DOS/WIN/WIN 95.
• Permite adăugarea de comentarii proprii la versetele 

dorite, precum şi exportul acestora direct în formatul 
editorului de texte favorit DOS/WIN.

• Concordanţă completă (697.000 cuvinte) şi multe altele!

Alegerea este a dvs.! Tel./jax (032)125333
E-mail u9603234@mail.cccis.ro
Biblesoft, Mihai Costache, Şos.TudorNicolae 28, Iaşi 6600

20 Curierul Adventist •  Mai 1997

mailto:u9603234@mail.cccis.ro


^*iri in fo rm a ţi i  a n u n ţu r i  ştiri îriforrnatii a n u n ţu r i

Doriţi să lucraţi în sistemul de educaţie adventist?

Liceul Adventist din Bucureşti
• Catedre scoase la concurs prin inspectorat: franceză, 

matematică, biologie
• Catedre (comunicate vacante la Inspectorat) care ur

mează săjie ocupate prin suplinire sau transfer: franceză, 
engleză, fizică, istorie, geografie, chimie, psihologie, re
ligie, educaţie fizică (12 ore), informatică, birotică. Dacă şi 
la aceste discipline sunt cadre interesate pentru concurs, să 
se adreseze Departamentului de Educaţie al Uniunii.

• Posturi vacante: 2 posturi de pedagogi (pentru băieţi şi 
pentm fete), preferabil absolvenţi de învăţământ superior, care 
vor fi retribuiţi conform studiilor; 1 post de muncitor calificat

Liceul Adventist din Cluj Napoca
• Catedre pentm concurs de titularizare: engleză, 

chimie, fizică, matematică 1/2 catedră
• Posturi vacante: 2 pedagogi (pentru băieţi şi pentm fete) 
Liceul Adventist din Craiova
• Catedre scoase la concurs prin Inspectorat: istorie, 

matematică, română, engleză
• Posturi vacante: 2 pedagogi (pentm băieţi şi pentm fete) 
Concursul de admitere la liceele adventiste 
Bucureşti, 75 de locuri: profil teologic, real

(matematică-fizică), uman (limbi moderne)
Cluj Napoca, 50 de locuri: profil teologic (filologie) 
Craiova, 50 de locuri: profil teologic (filologie), real 

(matematică-fizică)
înscrierile încep la data de 20 iunie.
Examenul de preselecţie este pe data de 1 iulie, la re

ligie. Bibliografie: Evanghelia după Ioan
Concursul de admitere începe la data de 7 iulie.

Radio Vocea Speranţei, prin Institutul de Jurnalism 
Cultural, organizează* cursuri intensive de jurnalism

IULIE - DECEMBRIE 1997 (o săptămînă în fiecare lună)
□  Cerinţe pentru admitere:
• diplomă de bacalaureat
• examen de preselecţie la: limba şi literatura română 

(gramatică clasele V-VIII; literatură, clasele IX-XH); cul
tură generală

□  Cursuri: limba română contemporană; relaţii cu 
publicul; tehnici publicistice; istoria motivelor religioase; 
civilizaţia în forme; limbi străine (engleză/franceză); istoria 
ideilor sociale; opere fundamentale; criterii pentru o muzică 
spirituală; orientare în adventismul contemporan; viaţa şi 
dezvoltarea spirituală a omului de radio; etică pro
fesională

□  Profesori: Alături de pastori şi profesori din cadml 
Uniunii şi Institutului Teologic, vor preda: prof. univ. Eugenia 
Minulescu, prof. dr. Octavian Butoi, prof. dr. Paul Dugneanu; 
prof. dr. Petre Anghel, prof. univ. Aristotel Bunescu.

□  Cursanţii îşi asigură cazarea şi masa pe cont pro
priu.

□  Se asigură instruire practică în redacţia postului de
radio Vocea Speranţei şi la redacţii de specialitate ale unor 
cotidiane.

□  Taxa: echivalentul a 70 dolari la cursul zilei, în şase rate
□  Dosarul pentru înscriere va cuprinde: cerere de în

scriere, diploma de bacalaureat (copie xerox) şi curriculum vitae.
□  Perioada de înscriere: 1 - 25 iunie
Informaţii suplimentare se pot obţine zilnic, între orele 

9 şi 18, la următoarele numere de telefon: 01 -211 49 38; 
01-312 83 15; 01-210 95 60.

Stimaţi ascultători ai postului de radio Vocea Speranţei,

Acum aveţi şansa de a completa cuponul de mai jos, 
pentru a deveni membri ai Asociaţiei ascultătorilor postu-. 
lui de radio Vocea Speranţei. Vă rugăm să decupaţi cu
ponul completat şi să îl trimiteţi la următoarea adresă:

str. Maica Domnului, nr. 2, bl. T 58, sc. 2, et. 10, ap. 59, sector 2, 
Bucureşti. Cotizaţia o puteţi depune lunar sau trimestrial, în 
contul: 402340856421 BANKCOOP, str. Rosetti, sau prin 
mandat poştal, în acelaşi cont. Vă mulţumim.

C upon de înscriere

Da, doresc să devin membrii a l ,Asociaţiei 

ascultătorilor RVS“.

uăi Membru (ascultătorii fideli ai postului RVS) 

□  Membru onorific (prietenii şi simpatizanţii 

postului RVS)

L ]  Membru cotizant (cei care doresc să susţină 
financiar activitatea RVS)

M em bru  co tizan t

1. Activ

2. Ocazional

3. O sumă mai mare:

10.000 lei - lunar

20.000 lei
50.000 lei

100.000 lei

Nume şi prenume:
A dresa:.................

Telefon:

Adresa: CP 34-1

Cont: 402340856421 BANKCOOP, str. Rosetti

Informaţii la telefon: (01) 2114938; 
(01 )3128315 .

Publicitate prin Radio Vocea Speranţei
Dacă doriţi să difuzaţi clipuri publicitare pentm activi

tatea pe care o desfăşuraţi, nu ezitaţi să comandaţi chiar 
acum un spot publicitar. Radio Vocea Speranţei poate re
aliza pentru dv. spotul care vă asigură succesul m Bu
cureşti, Constanţa, Braşov şi Timişoara.

Distribuitori de casete audio
Radio Vocea Speranţei caută distribuitori de casete 

audio în întreaga ţară. Condiţii de colaborare foarte avan
tajoase. Cei interesaţi ne pot contacta telefonic, zilnic, în
tre orele 9 şi 16, la numerele de telefon: 01-312 83 15; 
01-210 95 60.
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0  întâlnire foarte încurajatoare

unde smo
chinii nu au

Adrian Bocăneanu în România 
o Biserică

dat roade. Să construim din 
cea mai durabilă piatră o 
nouă înţelegere între noi. O 
înţelegere care să ne unească 
tară să ne şteargă identi- 
tatea“ .

Un capitol major s-a 
referit la relaţiile dintre 
biserici. Iată un fragment 
caracteristic:

„Vreau să mă opresc 
mai întâi asupra înţelesului 
pe care-1 atribui toleranţei. 
Fireşte, toată lumea este de 
acord, în principiu, cu tole
ranţa. Dificilă se arată mai 
ales practica toleranţei. Sunt 
conştient de faptul că tole
ranţa reciprocă nu este uşor

majoritară. Ceea ce nu-i 
conferă însă nici un privile
giu în ochii legii, dar ne ob
ligă să-i acordăm o atenţie 
şi o reverenţă speciale. La 
rândul ei, Biserica Orto
doxă, care cuprinde imensa 
majoritate a cetăţenilor 
acestei ţări, n-ar trebui, nici 
ea, să transforme această 
poziţie într-un titlu de supe
rioritate. După cum nici 
comunităţile mai restrânse 
numeric sau întemeiate la o 
dată mai recentă n-ar trebui 
să acţioneze ca şi cum Bise
rica Ortodoxă n-ar exista. 
Indiferent de ponderea nu
merică, de vechime şi de

„Fiecare biserică, fiecare comunitate 

religioasă are dreptul, potrivit pro

priei vocaţii, să-şi aprofundeze mesa

jul şi să încerce să-i convingă pe toţi 

ceilalţi de autenticitatea acestuia. Acest 

drept trebuie respectat şi protejat/ 4

A

I
n după-amiaza zilei de 2 
mai, la Palatul Cotro- 
ceni a fost organizată o 
întâlnire a Preşedintelui 
României, Emil Constanti- 

nescu, cu reprezentanţii tu
turor bisericilor şi cultelor 
recunoscute în ţara noastră. 
Domnul Preşedinte a fost 
însoţit de dr. Traian Radu 
Negrei, consilier de stat şi 
de df prof. Remus Rus, ex
pert. In rândul invitaţilor se 
remarca prezenţa Patriarhu
lui Bisericii Ortodoxe 
Române, însoţit de înalţi ie
rarhi. Biserica Romano-Ca- 
tolică nu a fost reprezentată 
la nivelul cel mai înalt şi 
nici cea Greco-Catolică. 
După ce s-a întreţinut 
câteva clipe cu fiecare din
tre invitaţi, Preşedintele 
Constantinescu a rostit un 
discurs care exprima ideile 
de bază ale politicii sale în 
domeniul relaţiilor dintre 
stat şi biserici, ca şi dintre 
diferitele biserici.

Mărturisesc impresia 
deosebit de favorabilă pe care 
mi-a creat-o prezentarea 
programului prezidenţial 
privind viaţa religioasă.
Prin amabilitatea deosebită 
a dlui prof. Remus Rus, 
câteva zile mai târziu, am in
trat în posesia transcrierii de 
pe bandă a acestui discurs. 
Studiindu-1 cu atenţie, mi-au 
fost confirmate aprecierile 
iniţiale. Dar, în locul propri
ilor mele păreri, cred că este 
de mai mare folos să citez 
câteva dintre pasajele pe 
care le consider cele mai 
semnificative.

Introducerea a împletit 
în mod iscusit fragmente 
din vechi scrieri creştine 
(Scrisoarea către Diognet) şi 
din Isaia capitolul 9: 
„'Cărămizile au căzut, să 
zidim acum cu piatră ciopli
tă; smochinii au fost tăiaţi, 
să punem cedri în locul lor.’ 
Cum afară a venit în sfârşit 
primăvara, e timpul să plan
tăm cu toţii cedrii, acolo

de realizat, doctrinele şi 
tradiţiile noastre sunt uneori 
foarte apropiate, adesea 
foarte diferite. Mărimea 
comunităţilor religioase din 
care facem parte nu este 
nici ea aceeaşi. Când vor
bim, într-un Stat de drept, 
despre egalitatea tuturor 
cultelor în faţa legii, ar tre
bui să o facem fără nici o 
urmă de ipocrizie. Toate 
bisericile şi comunităţile re
ligioase trebuie să se bu
cure, fără discuţie, de 
aceleaşi drepturi. Nu putem 
tolera ca aceste drepturi să 
fie încălcate sau restrânse 
într-un caz sau altul. în 
acelaşi timp însă, nu putem 
să nu recunoaştem că există

forţa tradiţiei, mi se pare că 
respectul reciproc ar trebui 
să ne unească pe toţi“ .

După ce a evocat unici
tatea momentelor prin care 
trece România şi „extraordi
nara lecţie pe care ne-au 
dat-o tinerii din Piaţa Uni
versităţii şi din Timişoara, 
înfruntând cel mai puternic 
regim de agresiune cu 
mâinile goale şi cu două 
idei forte: Cu noi este Dum
nezeu şi Vom muri şi vom 
fi liberi, preşedintele a con
tinuat:

„Suntem datori faţă de 
ei şi faţă de noi înşine să 
părăsim mentalitatea de în
fruntare, lipsa de atenţie 
faţă de cel de lângă noi, ab

senţa deschiderii pline de so
licitudine faţă de aproapele 
nostru, care se întâmplă ade
sea într-o societate democra
tică să meargă la altă biserică 
decât la cea pe care o frecven
tăm noi înşine. Să nu pier
dem deci, această ocazie.

Religiile şi confesiunile 
pe care dumneavoastră le 
reprezentaţi sunt străvechi. 
Cele mai multe au rădăcini 
aici încă din zorii naţiunii 
noastre. Biserica Răsă
riteană şi cea Romană s-au 
aflat aici de la început, mai 
întâi nedespărţite, urmând 
apoi un dram istoric diferit. 
Armenii şi musulmanii con
vieţuiesc cu românii de cel 
puţin şase veacuri. Reforma 
Bisericii Catolice a creat, în 
secolul al XVI-lea, comu
nităţi luterane, calvine şi 
unitariene, într-o primă 
etapâ nu numai pentru ger
mani şi maghian, dar şi pen
tru un anumit număr dintre 
românii ardeleni. Sunt trei 
sute de ani de când o parte 
din aceştia s-au unit cu 
Biserica Romană, păstrân- 
du-şi propria tradiţie litur
gică şi naţională. Comunită
ţile evreieşti încep să partici
pe activ la viaţa societăţii 
româneşti de cel puţin două 
sute de ani. In secolul al 
XlX-lea şi în prima parte 
a veacului nostru, biseri
cile neoprotestante au ve
nit să îmbogăţească expe
rienţa noastră religioasă 
(sublitiierea autorului)

V-am reamintit toate 
aceste lucmri pentru că din 
ele putem desprinde o lecţie 
majoră, cea a toleranţei. Rare
ori societatea românească a 
prilejuit înfruntări şi per
secuţii pe teme religioase. 
Dimpotrivă, Ţările Române 
au fost un pământ de azil. 
Husiţii şi-au găsit aici 
adăpost în vremea în care 
erau expulzaţi din orice altă 
parte a Europei. Unitarienii, 
urmăriţi pretutindeni, au 
dobândit în Transilvania 
statutul de religie oficială.
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România se constituie ca un 
caz special de convieţuire. 
România are de transmis un 
mesaj de toleranţă.

De aceea, la acest sfârşit 
de mileniu, marcat în alte 
părţi şi pe alocuri chiar şi la 
noi, de mesaje cu un fals 
conţinut religios, mesaje 
care nu au nimic în comun 
cu tradiţia abrahamică, vă 
invit pe toţi să aprofundăm

propriile noasuwnesaje. 
Căci a fi toleranţi nu în
seamnă să tolerăm agresivi
tatea celor care îşi închipuie 
că în România religia este 
total necunoscută. După 
cum a fi toleranţi nu în
seamnă nici să tolerăm re
fuzul celor care sunt mai 
vechi, mai numeroşi şi mai 
puternici de a-i lăsa să vor
bească pe cei care, cu bună 
credinţă, cred că pot con
tribui la îmbogăţirea spiritu
ală a societăţii noastre. Să 
nu ne prefacem deci că ni
meni n-a auzit vreodată în 
România de Evanghelie. Şi 
nici să nu pretindem că nu
mai noi o ştim pe dinafară. • 
Altfel spus, fiecare biserică, 
fiecare comunitate religi
oasă are dreptul, potrivit 
propriei vocaţii, să-şi apro
fundeze mesajul şi să 
încerce să-i convingă pe toţi 
ceilalţi de autenticitatea 
acestuia. Acest drept trebuie 
respectat şi protejat. Nu însă 
şi acţiunile de prozelitism 
agresiv şi lipsit de respect 
faţă de convingerile celor
lalţi. Singura armă a 
credinţei este şi trebuie să 
rămână cuvântul. Cuvântul, 
dacă e rostit cu bune in
tenţii, trebuie primit cu se
ninătate, chiar dacă nu 
suntem de acord cu el. Să 
nu uităm ce spunea cândva, 
în mortieniul în care

creştinismul se desprindea 
de iudaism, rabinul Gămă
liei: ’Dacă un lucru este de 
la Dumnezeu, va rămâfie. 
Dacă nu, va trece’“ .

Părera mea este că 
aceste poziţii sunt cât se 
poate de importante, mai 
ales dacă reţinem că ele 1111 

au fost rostite într-o întâl
nire cu reprezentanţii 
bisericilor minoritare, ci în

faţa unui grup care reprezenta 
întregul evantai al vieţii re
ligioase din ţara noastră, in
clusiv conducători ai biseri
cii majoritare. Cred că, pe 
de o parte, avem de învăţat 
cu privire la maniera în care 
să prezentăm mesajul nostru 
specific - totdeauna atenţi 
cum vorbim şi respectuoşi 
faţă de interlocutori - iar pe 
de altă parte, putem folosi 
declaraţiile clare şi cura
joase privind locul fiecărei 
biserici în viaţa religioasă a 
naţiunii, atunci când acest 
drept îi este contestat cuiva. 
Să nu neglijăm să le aducem 
la cunoştinţa oamenilor poli
tici din localitatea noastră, â 
parlamentarilor care repre
zintă judeţele noastre şi a 
celorlalţi reprezentanţi ai 
vieţii religioase.

O altă pare a discursului
- importantă în sine, dai mai 
puţin semnificativă pentru 
situaţia noastră practică - 
s-a referit la proprietăţile şi 
bunurile bisericeşti confis
cate de regimul comunist. 
Preşedintele a dat un sem
nal clar al intenţiei de resti
tuire, a vorbit despre 
dificultăţile şi complexi- 
tarea acestui deziderat, a 
afirmat că, la nivel local, se 
vor găsi soluţiile cele mai re
zonabile şi a adăugat:

„Cineva se va simţi în
totdeauna nedreptăţit şi

cred, cu tot respectul, că ni
meni nu este mai puţin che
mat decât o biserică sau o 
comunitate religioasă să se 
manifeste ca un creditor im
placabil. Tocmai pentru că 
în inima oricărei credinţe se 
află omul“ .

Ultimul capitol al discur
sului s-a ocupat de locul pe 
care bisericile sunt chemate 
să îl aibă în opera de recon
strucţie morală a ţării: \

,,Se spune - şi cred că 
toată lumea va fi de acord - 
că toate drumurile Bisericii 
duc către om. Bisericile şi 
comunităţile religioase nu 
sunt simple instituţii. 
Bisericile şi comunităţile re
ligioase au vocaţia de a lu
cra cu cea mai delicată şi 
sensibilă materie: 
conştiinţele şi speranţele 
oamenilor. Biserica, religia 
în general este mai apro
piată de oameni decât poate 
spera să fie vreodată o insti
tuţie a Statului. Căci bise
ricile sunt oamenii înşişi.
Cu nevoile şi exigenţele lor 
concrete. De aceea, cred că 
bisericile şi comunităţile re
ligioase sunt mai bine 
plasate decât aparatele statu
lui pentru a înţelege mai 
repede unde se află şi care 
sunt cauzele fracturilor şi 
dezechilibrelor sociale. 
Comunităţile confesionale 
trebuie să se afle - spun 
acest lucru nu în calitate de 
reprezentant al Statului, ci 
ca o persoană care face 
parte din biserică - în prima 
linie a războiului, văzut şi 
nevăzut, pe care-1 ducem 
împotriva suferinţei, ne
dreptăţii, bolii, violenţei şi 
tuturor celorlalte maladii ale 
societăţii noastre... 
Bisericile şi comunităţile 
confesionale trebuie să-şi 
asume răspunderi. Con
sider, cu tot respectul, că 
aceste răspunderi nu se 
opresc la poarta lăcaşului de 
cult. Oamenii bisericii, res
ponsabilii cultelor se cuvine 
să meargă, potrivit propriei 
tradiţii şi vocaţiei lor speci
fice, acolo unde oamenii au 
nevoie de ei: în spitale, în 
închisori, în cămine de 
bătrâni, în aşezăminte pen
tru orfani şi copii aban
donaţi, în instituţii pentru 
handicapaţi, în unităţi mili
tare. Oamenii bisericii şi

responsablii cultelor trebuie 
să meargă acolo unde copiii 
străzii au nevoie de ei, tre
buie să se gândească acum 
la cei, din păcate mulţi, pe 
care reforma îi va lăsa, tem
porar, fără lucru. Altfel zis, 
cred că oamenii bisericii, 
slujitorii comunităţilor nu 
trebuie să aştepte ca oame
nii să vină la ei. Menirea lor 
este aceea de a pleca în cău
tarea oamenilor, oriunde 
sunt chemaţi de aceştia... 
închisorile noastre sunt de 
trei ori mai pline decât ca
pacitatea lor. Pericolul, exa
gerând puţin, fireşte, este ca 
o mare parte dintre preoţi să 
devină preoţi de închisoare. 
Mi se pare că unul din ros
turile slujitorilor cultului 
este tocmai acela de a-i îm
piedica pe semenii lor să 
ajungă în astfel de locuri.“ 

Discursul s-a încheiat 
într-o notă de optimism 
realist:

„Vreau să vă reamin
tesc însă că numai statul to
talitar este statul tuturor 
posibilităţilor, este statul 
care. într-o bună zi, poate 
decide discreţionar să 
atribuie, să confişte şi să re- 
distribuie. Statul de drept 
este un stat care nu poate 
acţiona decât prin lege. 
Dreptatea sa este o dreptate 
care ia în calcul, în perma
nenţă, voinţa cetăţenilor, a 
tuturor cetăţenilor. A majo
rităţii, ca şi a minorităţilor. 
Căci cetăţenii, prin aleşii 
lor, fac aceste legi. Nimeni 
nu se poate substitui suvera
nităţii cetăţenilor. Nimeni _ 
nu poate recurge, chiar şi cu 
bune intenţii, la acte brutale 
de voinţă. Statul de drept 
este un stat al deliberării, al 
consultărilor, al dezbaterilor, 
iar deliberarea cere timp. Cere 
să fie ascultate toate părţile, 
cântărite toate argumentele, 
evaluate toate riscurile, evi
tate toate nedreptăţile.

De acum înainte însă, 
timpul este în puterea noas
tră. Fără ca prin aceasta să 
fi câştigat dreptul de a-1 
comprima. Căci numai pen
tru Dumnezeu o mie de ani 
sunt ca o singură zi. Pentru 
noi este suficientă povara 
fiec&rei zile",

Adrian Bacdneanu este preşe
dintele Vnlunll Rom ane a ad - 
ventlştllor de ziua  a p p te d ,

„Cred că oamenii bisericii, slujitorii 

comunităţilor nu trebuie să aştepte ca 

oamenii să vină la ei. Menirea lor este 

aceea de a pleca în căutarea 

oamenilor, oriunde sunt chemaţi de 

aceştia... “
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La. odihnă
Ilina Dadu (27 mai 1927, 

Curtişoara-Raiţiu, Olt - 3 feb.
1997), membră a comunităţii 
Cherleşti-Vale, Olt, adoarme în 
Domnul după o suferinţă intensă, 
în urma ei rămânând patru copii, 
membri în biserica adventistă. A 
fost botezată pe 12 mai 1940. Fiind 
o fire activă, le-a prezentat celor 
din jur Cuvântul lui Dumnezeu, 
prin literatură şi prin discuţii, 
având multe experienţe frumoase.

Elena Grigoraş (n. Slăvescu,
29 aug. 1947, Chimogeni, Con
stanţa - 22 sep. 1996), după termi
narea liceului, încheie legământul 
cu Dumnezeu prin botez, apoi se 
căsătoreşte cu Paul Grigoraş, în 
comunitatea N. Bălcescu, Con
stanţa. în tot timpul vieţii, a fost o 
creştină veritabilă, o harnică sluji
toare în Casa lui Dumnezeu. Cele 
trei fiice fac parte, de asemenea, 
din biserica adventistă.

Ioana Rusu (29 iunie 1915, 
Pbeneşti, Vaslui - 8 ian. 1997, Sân- 
martin, Arad) a încheiat legământ 
cu Domnul la vârsta de 15 ani. în 
1931, se căsătoreşte cu colportorul 
Vasile Rusu, bărbat devotat lucrării 
misionare. Sora Ioana Rusu a năs
cut şi a crescut în credinţă opt 
copii (cinci băieţi şi trei fete), din
tre care primul născut, Gheorghe 
Rusu, este pastor adventist în 
judeţul Caraş-Severin.

In anul 1946, din cauza vitregi
ilor vremii, se mută în Banat- 
Crişana, în comuna Sânmartin, 
judeţul Arad, unde rămâne în ul
timii 50 de ani, fiind o bună credin
cioasă. A slujit în biserică din 
tinereţe, fiind mulţi ani primă dia- 
coneasă. Din familie, rămân în 
biserică 40 de persoane (copii, 
nepoţi şi strănepoţi).

Petrache Dăscăliţa (21 iunie 
1921, Poieniţa-Vânători, Iaşi - 12 
ian. 1997), pionier adventist din 
zona laşului, a fost prizonier în Ru
sia, în timpul celui de-al doilea răz
boi mondial, suportând toate 
greutăţile care au urmat până în 
1948. In 1949, se căsătoreşte cu 
Maricica Glodeanu. în căminul lor

s-au născut trei copii, Neculai, Mi- 
hai şi Anişoara, în prezent membri 
în biserica adventistă.

Fratele Dăscăliţa a descoperit, 
în Biblia unui fost călugăr, că 
adevărata zi de închinare este sâm
băta, nu duminica, şi s-a hotărât sin
gur să respecte ceea ce scrie în 
Cuvântul lui Dumnezeu. Aşa s-au 
pus bazele bisericii adventiste de 
ziua a şaptea din Poieniţa.

A fost persecutat de regimul co
munist, însă a rămas ferm în alege
rea de a-I sluji lui Dumnezeu, 
răspândind lumina Sfintei Scripturi 
şi celor care nu o cunoşteau. După 
două intervenţii chirurgicale, inima 
sa caldă şi sensibilă, dar obosită, a 
încetat să mai bată.

Iosif Simicech (16 ian. 1913-10 
aug. 19%), după ce termină şcoala 
primară şi ucenicia, devenind croitor, 
ajunge şi la Jimbolia, unde o cunoaşte 
pe viitoarea soţie, Veronica. Se căsă
toresc în 1937, căminul lor urmând 
a fi îmbogăţit prin naşterea celor 
trei copii. îruanul 1939, printr-un 
prieten cizmar, sunt conduşi la 
biserica adventisă din Timişoara şi 
sunt botezaţi pe 20 ianuarie 1940.

Fratele Simicech a fost ocrotit 
şi binecuvântat în timpul războiu
lui şi după aceea, aşa încât în anii 
’50 a cumpărat pentru comunitatea 
din Timişoara casa şi terenul pe 
care se află acum biserica adven
tistă din P-ţa Ştefan Furtună şi 
sediul Conferinţei Banat.

în martie 1984, familia 
Simicech se mută la Koln, în Ger
mania. De departe, s-a străduit 
mereu, după posibilităţi, să sprijine 
în continuare lucrarea Domnului 
din ţară. A sprijinit cu importante 
mijloace financiare şi lucrarea de 
reclădire şi extindere a Institutului 
Teologic de la Friedensau, în Ger
mania de est. In ultima perioadă, 
era preocupat să contribuie finan
ciar la înfiinţarea de comunităţi 
noi, în localităţi din ţară în care nu 
existaseră biserici adventiste.

Ioan Irimia (12 oct. 1936 - 20 
iulie 1996), membru al bisericii ad
ventiste din Bodeşti, Neamţ, s-a de

votat cauzei lui Dumnezeu din tine
reţe, fiind chemat să slujească în 
diferite departamente şi ca prezbiter. 
A fost un om spiritual, serios, iubi
tor şi jertfitor de sine. A decedat în 
urma unei suferinţe mai vechi.

Maria Pintea (5 sep. 1896, 
Chinari, Mureş -1 7  martie 1997) 
se căsătoreşte în 1918 cu Ioan Pin
tea, având împreună o căsnicie ar
monioasă timp de 53 de ani, căminul 
lor fiind binecuvântat de Dumnezeu 
cu şapte copii. Dintre cei 101 ani 
de viaţă, cel mai deosebit a fost anul 
1937, în care, după o experienţă 
frumoasă, îl cunoaşte mai profund 
pe Mântuitorul şi, împreună cu în
treaga familie, este botezată în bise
rica adventistă. A fost o adevărată 
mamă în Israel, puternic ataşată de 
Domnul Isus Hristos, purtând de 
grijă, interesându-se de fiecare 
membru sau copil al comunităţii, 
rugându-se zi de zi pentru aceştia. 
Dumnezeu i-a păstrat mintea lucidă 
până în ziua în care a chemat-o la 
odihnă, ea având speranţa întâlnirii 
cu Mântuitorul şi cu cei dragi, în 
dimineaţa învierii.

Maranda Cohut (31 oct. 1902, 
Cernăuţi - 23 martie 1997), mem
bră a comunităţii Târgu Mureş „C“ , 
la scurt timp după căsătorie, cunoaşte 
solia adventă şi va păşi în apa botezu
lui în vara anului 1917. Pe parcursul 
celor 80 de ani de credinţă, a fost o 
membră devotată a bisericii, o mamă 
adevărată pentru cei şapte copii pe 
care, în mod special după decesul 
prematur al soţului (în 1947), i-a 
sfătuit, încurajat şi îndrumat.

Maria Reit (n. Tampa, 1915 - 
18 sept. 1996), membră în comuni
tatea Bran, Braşov, a fost fiica unui 
pionier local, gazdă primitoare, fiinţă 
supusă, umilă şi înţelegătoare în orice 
situaţie. Şi-a crescut cele două fiice 
şi pe copiii acestora, învăţându-i 
să-L respecte pe Dumnezeu, iar pe so
ţul bolnav l-a îngrijit timp de 54 de ani.

Ioan Boantă (19 aug. 1930 -
10 sept. 1996), membru în biserica 
adventistă din Berghia, Mureş, a 
fost prezbiterul comunităţii timp 
de 40 de ani.
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